
 
 BRM.0002.3.2024  

Protokół Nr III/24 
z III Sesji Rady Miejskiej w Rynie 

odbytej w dniu 26 czerwca 2024 roku 
 

Obrady odbywały się w Sali konferencyjnej Urzędu Miasta i Gminy przy ul. Ratuszowej 2 w Rynie w 
godz. 12:00 do 14:56.  
 
W obradach uczestniczyli:  
- Radni Rady Miejskiej  
- Burmistrz MiG - Jarosław Filipek  
- Sekretarz Gminy - Monika Chyła  
- Skarbnik Gminy - Agnieszka Kozłowska–Budka  
- Anna Skolimowska – Radca Prawny 
- Marta Dąbrowska - Dyrektor RPEKiT  
- Ewa Modzelewska - Kierownik MGOPS  
- Juliusz Leczycki - Prezes PGKiM  
- Kamil Aleksiun – Kierownik Posterunku Policji w Rynie 
- Barbara Szulc – Dyrektor ZSP w Rynie 
- Beata Lenczewska – Wicedyrektor ZSP w Rynie 
- Mieszkańcy 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji, stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Zapytanie o ewentualny wniosek w sprawie zmiany porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji z dnia 28 maja br. 

4. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie między 

sesjami. 

5. Sprawozdanie Burmistrza o wykonaniu uchwał Rady i działalności w okresie między sesjami. 

6. Raport o stanie Gminy Ryn za 2023 r. Druk 1 

         1) wystąpienie Burmistrza Miasta i Gminy Ryn 

         2) debata 

         3) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Ryn wotum zaufania.  

Druk 2 

7. Wykonanie budżetu Gminy za 2023 r. Druk 3 

1) wystąpienie Burmistrza Miasta i Gminy Ryn 

2) rozpatrzenie sprawozdania finansowego, sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2023 

r. oraz informacji o stanie mienia, dyskusja 

3) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Gminy Ryn za 2023 r. wraz z informacją o stanie mienia komunalnego. Druk 4 

4) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu. Druk 5 

5) przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium. Druk 6 

6) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wniosku Komisji 

Rewizyjnej.  Druk 7                                               

          7) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze    

              sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok. Druk 8 

8) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Ryn.      



    Druk 9 

  8. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania  

      przestrzennego Miasta Ryn w obszarze A, C, D. Druk 10 

9. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego   

    fragmentu Miasta Ryn w części obejmującej działki o numerach ewidencyjnych 423 i 424. Druk 11 

10.Podjęcie uchwały w sprawie nabycia nieodpłatnego od Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa   

     nieruchomości oznaczonej nr 71/13 w obrębie Wejdyki oraz nr 6/71 i nr 6/72 w obrębie Tros. Druk 12 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Ryn na 2024r. Druk 13 

12. Podjęcie uchwały w sprawie delegowania przedstawiciela reprezentującego Gminę Ryn w   

      Stowarzyszeniu ,,Wielkie Jeziora Mazurskie 2020”. Druk 14 

13. Rozpatrzenie skargi na Burmistrza Miasta i Gminy Ryn. Druk 15 

14. Wolne wnioski i informacje.    

15. Zamknięcie posiedzenia.           

 
 Ad 1. Otwarcie sesji, stwierdzenie prawomocności obrad.  
 
Otwarcia posiedzenia dokonał Pan A. Mieczkowski - Przewodniczący Rady Miejskiej. Stwierdził 
prawomocność obrad, w których uczestniczyło 15 radnych.  
 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  
 
Ad 2. Zapytanie o ewentualny wniosek w sprawie zmiany porządku obrad.  
 

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, bardzo bym prosił o wprowadzenie do porządku obrad 3 

punktów. Pierwszy, podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego przy plaży, druk 16 i jako punkt 10, żeby to było łatwiej 

procedować. 2 punkt, podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Ryn na 

lata 2024-2032, druk 18 jako punkt 13. I punkt 3, podjęcie uchwały w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Olsztynie odpowiedzi na skargę prokuratora rejonowego 

w Giżycku na uchwałę numer LX/451/24 Rady Miejskiej w Rynie z dnia 30 maja 2023 roku w sprawie 

ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków, ratowników Ochotniczych Straży 

Pożarnej, którzy uczestniczyli w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniach 

jako druk 17 i jako punkt 16.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, dziękuję bardzo. Czy są 

jeszcze jakieś zmiany? Bardzo proszę Pan Radny.  

Pan R. Gwozdowicz – powiedział, chciałbym złożyć wniosek o przełożenie, o przełożenie wotum 

zaufania burmistrza związanego z wykonaniem budżetu. Chciałbym to argumentować tym, że 

inwestycje jeszcze są nieukończone, jeszcze są nieodebrane oraz tu również można by było połączyć 

skargę na burmistrza, która wpłynęła i chciałbym, aby to zostało rozpatrzone przez radę, żeby to 

przełożyć na następną sesję.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, no właśnie, jest to za 

2023, także ja nie widzę tutaj, ale jest taka propozycja, zaraz przegłosujemy ewentualnie zmiany. No 

właśnie, poproszę Panią prawnik może o zajęcie stanowiska.  

Pani A. Skolimowska – Radca Prawny – powiedziała, niestety nie jest to możliwe, to jest w 

absolutorium oraz wotum zaufania za rok ubiegły. Dodatkowo chciałabym przypomnieć, że jeżeli 



chodzi o absolutorium i wykonanie budżetu, to jest to instytucja całkowicie apolityczna i mają 

Państwo zbadać wykonanie budżetu pod kątem kryteriów, które zastosowała Regionalna Izba 

Obrachunkowa. W związku z tym to, że inwestycje są niezakończone, nie ma żadnego znaczenia dla 

wykonania budżetu za rok poprzedni. W związku z tym również należy wskazać, że do końca czerwca 

musi być przedstawiona informacja o stanie gminy. Jest to termin nieprzekraczalny. W związku z tym 

nie ma żadnej prawnej możliwości przełożenia ani głosowania nad absolutorium, ani nad wotum 

zaufania. Jedno idzie z drugim.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, dziękuję bardzo Pani 

mecenas. Czy są jeszcze jakieś propozycje do zmian? Nie widzę. Szanowni Państwo, porządek obrad 

po zmianach będzie przedstawiał się następująco. Jak pan burmistrz wnioskował, punkt 10, podjęcie 

uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu zagospodarowania przestrzennego przy 

plaży, druk numer 16. Punkt numer 13, podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

gminy Ryn na lata 2024-2032, druk 18 i punkt 16, podjęcie uchwały w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Olsztynie, odpowiedzi na skargę prokuratora rejonowego 

w Giżycku.  

Przewodniczący poddał pod głosowanie porządek obrad. 

W Wyniku głosowania porządek obrad został przyjęty jednogłośnie, w obecności 15 radnych. 

Wyniki głosowania:                

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej 
Suchecki (ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

 

Ad 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji z dnia 28 maja br. 

Przewodniczący rady poddał pod głosowanie protokół z dnia 28 maja 2024 r. 

W wyniki głosowania protokół został przyjęty jednogłośnie, w obecności 15 radnych. 

Wyniki głosowania:                 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej 
Suchecki (ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

 

Ad 4. Informacje i komunikaty przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

między sesjami. 



Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, ja może odczytam 

najpierw. Szanowni Państwo, uczestniczyłem jako Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie w 

następujących uroczystościach tu na terenie na naszej gminy. W dniu 29 maja Piknik Rodzinny w 

Przedszkolu Samorządowym, w dniu 7 czerwca 6 Piknik Rodzinny Środowiskowy Dom Samopomocy, 

14 czerwca Przegląd Pieśni Żeglarskich Warsztatów Terapii Zajęciowej, 23 czerwca Noc Świętojańska, 

bardzo ładne widowisko, zresztą wszystkie te uroczystości, na których byliśmy, ja, pan burmistrz, pani 

sekretarz, naprawdę, naprawdę bardzo pięknie zorganizowane i bardzo, bardzo ładnie to wyglądało. 

Szanowni Państwo, 24 czerwca byłem oddelegowany, jak pamiętacie, na walne zgromadzenie 

Mazurskiego Związku Międzygminnego Gospodarka Odpadami. Byłem właśnie tam z panem 

burmistrzem i jest mi bardzo miło powiedzieć, że przewodniczącym zgromadzenia Mazurskiego 

Związku Międzygminnego Gospodarka Odpadami został pan Jarosław Filipek, burmistrz naszego 

miasta i gminy. Gratuluję jeszcze raz Panie Burmistrzu, jest to naprawdę wyróżnienie. Wiem, że pracy 

będzie więcej, ale jest to naprawdę wyróżnienie. Tyle jeżeli chodzi o nasze tutaj wyjścia i teraz tak. 

Następne informacje. Stosownie do artykułu 24H ustęp 6 i 12 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o 

samorządzie gminnym Dziennik Ustaw z 2024 roku pozycja 609 informuje, że oświadczenia 

majątkowe radnych wraz z PIT za 2023 rok składany do 30 czerwca 2024 roku zostały złożone przez 

dziewięciu radnych. W wyniku przeprowadzonej analizy już świadczeń majątkowych stwierdzono, że 

pani Marta Owczarek, ja mówię teraz o poprzednich, prawda, poprzedniej radzie. Pani Marta 

Owczarek w zakresie wynagrodzenia ze stosunku pracy wykazano przychód zamiast dochodu. Kwoty 

pozostałych dochodów dotyczyły 2024, zamiast 2023. Pani Jolanta Kołakowska, w zakresie emerytury 

Zakładu Ubezpieczeń Społecznych wykazano przychód zamiast dochodu. Pani Joanna Kryńska-Cieśla, 

nie dołączono zeznania podatkowego za 2023 rok. O, Pan Andrzej Mieczkowski, proszę bardzo, w 

zakresie wynagrodzenia ze stosunku pracy wykazano przychód zamiast dochodu. Nie dołączono 

zeznania podatkowego za 2023 rok. I następne, następna informacja. Stosownie do artykułu 24H 

ustęp 6 i 12 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym, Dziennik Ustaw numer, 

Dziennik Ustaw z 2024 roku, pozycja 609 informuje, że oświadczenie majątkowe radnych wraz z PIT z 

a 2023 rok składane na dwa miesiące przed końcem kadencji do 29 lutego 2024 roku zostały przez 

wszystkich radnych złożone w ustawowym terminie. W analizowanych oświadczeniach majątkowych 

nieprawidłowości nie stwierdzono.  

Informacje stanowią załącznik nr 2 i 3 do niniejszego protokołu. 

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, Szanowni Państwo, 

przechodzimy teraz do następnych materiałów, które zostały tu przesłane. Mieliście Państwo trochę 

wcześniej pismo mieszkańca, mieszkańców naszego miasta odnośnie przydziału mieszkania, ale ci 

Państwo te pismo wycofali i sprawę uważam, że za rozstrzygniętą. Przechodzimy do następnych 

punktów jest to rozstrzygnięcie nadzorcze. I tutaj podstawy prawne przywołane, to nie będę mówił, 

ale w związku z tym, że macie Państwo to na tabletach, ja poproszę naszą Panią radczynią o, radczynię 

prawną o rozszerzenie tematu, bardzo proszę.  

Pani A. Skolimowska – Radca Prawny – powiedziała, dostaliśmy rozstrzygnięcie nadzorcze wojewody 

warmińsko-mazurskiego w zakresie części przepisów uchwały. Uchwała dotyczyła udzielania ulg w 

spłacie zobowiązań o charakterze cywilno-prawnym. Wojewoda wskazał tutaj, że nie mogliśmy 

określić załączników, jakie powinny zostać złożone do wniosku o udzielenie takiej ulgi. Do tej pory 

Wojewoda uważał takie zapisy za możliwe do zawarcia. Również wojewodowie z innych województw 

uznają je za możliwe. Natomiast w związku z tym, że w tym postępowaniu mamy odesłanie 

bezpośrednio do ordynacji podatkowej w zakresie właśnie udzielania ulg w spłacie zobowiązań 

podatkowych, która procedura pozwala na wnoszenie do strony o wniesienie dodatkowych 

dokumentów. Uznajemy, że tutaj oczywiście wojewoda swoją autonomię zachował. Nie będziemy w 



tym zakresie skarżyć tego zaskarżenia, ani też wprowadzać zmian do uchwały, ponieważ możemy to 

zrobić na podstawie przepisów powszechnie obowiązujących. 

Skarga stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, dziękuję bardzo Pani 

mecenas za wyjaśnienia, za interpretację. Szanowne Państwo, wpłynęła jeszcze skarga prokuratury 

rejonowej w Giżycku i też bym Panią mecenas prosił o ustosunkowanie się do tej zmiany. A, no 

właśnie, jeszcze będziemy przecież procedować, to także może później ewentualnie. Dobrze, dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, jeszcze jest jedno pismo, jest to skarga, ale na działanie pana burmistrza i 

też będziemy to procedować później, bo są uchwały i to przeniesiemy na dalsze punkty.  

Ad 5. Sprawozdanie Burmistrza o wykonaniu uchwał Rady i działalności w okresie między sesjami. 

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, dziękuję. Jeżeli chodzi o uchwały, macie Państwo na 

tabletach. Jeżeli chodzi o działalność, już przedstawię. 29 maja, tak jak już przewodniczący wspomniał, 

brałem udział w Pikniku Rodzinnym w Zespole Szkolno-Przedszkolnym, a dokładnie w przedszkolu. 

Także fajne takie święto, dzieciaczki pięknie się przygotowały, super imprezka. 4 czerwca odbyło się 

spotkanie Stowarzyszenia Polskie Miasta Cittaslow z marszałkiem Kuchcińskim. No to było umówienie 

kwestii dofinansowań. 7 i 8 czerwca brałem udział w Festiwalu Sieci Miast Cittaslow w Braniewie. 

Pojechaliśmy tam z przedstawicielami RP EKIT-u, z przedstawicielami Gospodyń Wiejskich Ławianki. 

No w tym roku nie udało się, chociaż uważam niesłusznie, nie dostać nagrody za najładniejsze stoisko. 

No ale cóż, w następnym roku będzie lepiej. Chociaż uważam, że nagroda, naprawdę szczerze mówiąc, 

bez kumoterstwa należała się. No ale wiadomo, jest komisja, przydziela nagrody. Tym razem nie 

przydzieliła. W tamtym roku mieliśmy drugie miejsce w Ornecie. 11 czerwca odbyło się Walne 

Zgromadzenie Regionalnej Grupy Rybackiej i LGD9. 13 czerwca odbyło się posiedzenie Rady Fundacji 

Wielkich Jezior Mazurskich. 14 czerwca uczestniczyłem w Przeglądzie Pieśni Żeglarskiej, które 

zorganizował WTZ po raz szósty, tak, o ile się nie mylę, już mogę się mylić, ale chyba po raz szósty, 

także uczestniczyły w tym wydarzeniu, uczestniczyło wiele warsztatów terapii zajęciowych z naszego 

województwa i chyba nie tylko. Także warto było tam być. 17 czerwca odbyło się Walne Zgromadzenie 

Spółdzielni Mieszkaniowej Jarzębina w Rynie. Między innymi pan prezes otrzymał absolutorium z 

panem wiceprezesem, także gratuluję jeszcze raz. 19 czerwca w RPEKiT-cie, w Domu Kultury naszym, 

odbyła się gala sportu zorganizowana przez szkołę powiedzmy, przez nauczycieli ze szkoły. Zostały 

wręczone nagrody dla nie tylko samych zwycięzców, ale również dla uczestników zajęć sportowych, 

różnego rodzaju rywalizacji. Także gratuluję jeszcze raz. 20 czerwca odbył się taki apel szkolny, tak 

można powiedzieć, żeby zostały wręczone nagrody jeszcze przed zakończeniem roku dla dzieci ze 

szkoły podstawowej naszej tutaj w Rynie. No 21 czerwca już się odbyło zakończenie roku szkolnego 

takie oficjalne, też oczywiście z wręczeniem nagród, trochę innego rodzaju, ale też były nagrody i 

gratuluję wszystkim wyróżnionym i szczególnie dzieciom, jak i nauczycielom życzę spokojnego 

odpoczynku. 23 czerwca no właśnie odbyła się Noc Świętojańska. Pięknie przygotowana, pięknie 

zorganizowana. Trochę nam deszcz zepsuł robotę, że tak powiem, ale no cóż, na to nie mamy wpływu. 

Ale mimo wszystko trochę ludzi było, później się rozeszli, jak padało, ale impreza była warta 

obejrzenia, kto nie był niech żałuje. 24 czerwca odbyło się Zgromadzenie Międzygminnego Związku 

Gospodarki Odpadami, o którym mówił tutaj już pan przewodniczący. Dziękuję bardzo.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie – powiedział, dziękuję bardzo Panie 

Burmistrzu. Ja również zapomniałem powiedzieć, że ja też miałem zaproszenie i uczestniczyłem w 

zakończeniu roku szkolnego. Przepiękne występy na koniec, także wszyscy życzyliśmy naszym 

dzieciom, naszej młodzieży bezpiecznych wakacji.  

Ad 6. Raport o stanie Gminy Ryn za 2023 r. 



1) wystąpienie Burmistrza Miasta i Gminy Ryn  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, w związku z tym przedstawię raport o stanie gminy. 

Całość raportu macie Państwo na tabletach, ja tylko powiem o niektórych rzeczach, jak będą później 

pytania, będzie debata, to bardzo proszę. Przypominam, że to jest właśnie raport podsumowujący 

2023 rok. Więc tak, burmistrzem miasta i gminy Ryn byłem ja, Jarosław Filipek od 21 listopada 2018 

roku. Skład Rady Miejskiej w Rynie kadencji 2018-2024, warto przypomnieć, pan Juliusz Brant, 

przewodniczący, pani Jolanta Kołakowska, wiceprzewodnicząca, pan Zbigniew Biziewski, pani Elza 

Natalia Fitza, pani Marta Owczarek, pani Małgorzata Jabłońska, pan Ireneusz Nieckarz, pani Beata 

Bojarska, pani Joanna Kryńska-Cieśla, Pan Andrzej Zacharczyk, Pan Roman Szewczyk, Pan Władysław 

Nowikowski, Pan Krzysztof Cybul, Pan Krzysztof Jarosz i Pan Andrzej Mieczkowski. Zgodnie z 

prowadzoną w 2018 roku nowelizacją ustawy o samorządzie gminnym, burmistrz co roku do 31 maja 

przedstawia radzie raport o stanie gminy. Raport podsumowuje działalność samorządu gminnego w 

roku poprzednim. Gmina Ryn zajmuje powierzchnię 21 228,228 ha. z czego 4,5 ha przypada na lasy 

oraz 2,5 ha prawie na jeziora. Gmina położona jest w zachodniej części Krainy Wielkich Jezior 

Mazurskich. Szlak Wielkich Jezior Mazurskich okala niemal połowę gminy jeziorami Jagodne, 

Szymoneckie, Szymon, Kotek Wielki, Tałtowisko, Tałty i Ryńskie. Jeziora połączone są ze sobą 

systemem XIX kanałów żeglownych. Oprócz wyżej wymienionych jezior leżących wzdłuż szlaku 

żeglownego, na terenie gminy znajduje się kilkanaście odrębnych jezior stanowiących ostoję dzikiej 

przyrody, z których największe to Dejguny, Guber i Ławki, Ławki Małe, Notyst, Ołów, Orło. Liczba i 

struktura ludności. Według stanu na 31 grudnia 2023 roku w mieście gminie Ryn jest 5367 

mieszkańców, z czego 2704 osoby to kobiety, natomiast 2663 to mężczyźni. W porównaniu do roku 

2022 w gminie ubyło 47 mieszkańców. W 2023 roku urodziło się 29 osób, w tym 15 kobiet i 14 

mężczyzn. Zmarło 74 osoby. Według stanu na dzień 35 grudnia 2023 roku ludność w poszczególnych 

wsiach wyglądała następująco, macie Państwo wymienione, ja tylko powiem, że najwięcej osób 

mieszka w Sterławkach Wielkich 379, a najmniej w Hermanowej Woli 2 osoby. Zestawienie 

mieszkańców gminy Ryn według wieku płci na stan 31 grudnia 2023 roku. Jak widzimy najwięcej 

mieszkańców jest z wieku od 20 do 60 lat. W przypadku kobiet to jest 1441 osób, natomiast mężczyzn 

1732 osoby. Bezrobocie. Liczba osób zarejestrowanych jako bezrobotne w końcu grudnia 2023 roku 

wynosiła 175 osób. W porównaniu z końcem 2022 roku liczba ta wzrosła o 20 osób. Sytuację 

bezrobocia panującego w gminie Ryn w porównaniu z innymi gminami w powiecie giżyckim według 

stanu na 31 grudnia 2023 roku i 31 grudnia 2022 roku przedstawia poniższy wykres. Jesteśmy mniej 

więcej tak w środku. Organizacje pozarządowe. Na terenie gminy Ryn działa wiele organizacji 

pozarządowych na różnych płaszczyznach społecznych. Są to m.in. Stowarzyszenie Sportowo-

Rekreacyjne w Rynie skupia kilka sekcji sportowych i prowadzi drużyny piłki nożnej Pogoń w Rynie. 

Ryńskie Stowarzyszenie Integracji Przyjaciół Osób Niepełnosprawnych Dar Serca w Rynie powstało w 

2001 roku. Stowarzyszenie przyjęło prowadzenie warsztatów terapii zajęciowych od 2007 roku. 

Stowarzyszenie prowadzi także drugą placówkę przeznaczoną dla osób niepełnosprawnych, 

Środowiskowy Dom Pomocy. Ludowy Uczniowski Klub Sportowy Ołów, zaszczepiający dzieciom i 

młodzieży reguły walk zapaśniczych. Sekcja strzelecka SOKÓŁ propaguje strzelectwo sportowe i 

rekreacyjne, administruje strzelnicą sportową, organizuje zawody wśród młodzieży i ryńskich 

zakładów pracy, a także wśród samorządowców na terenie kilku powiatów. Polski Związek Emerytów, 

Rencistów i Inwalidów organizuje atrakcyjne i aktywne formy spędzania czasu dla swoich członków. 

Stowarzyszenie Kulturalno-Oświatowe Phoenix w Skopie, Ochotnicza Straż Pożarna w Sterławkach 

Wielkich, Ochotnicza Straż Pożarna w Rynie, Stowarzyszenie na Rzecz Wspierania Rozwoju Dziecka 

Przyszłość Dziecka w Barwach Tęczy, Fundacja Inicjatyw Pozytywnych Pozytyw ma na celu inicjowanie, 

wspieranie oraz promocję działań społecznie użytecznych ze szczególnym uwzględnieniem grupy 

wykluczonej społecznie, Fundacja Antidotum, Fundacja Przystań w Małej Stajni, Stowarzyszenie 



Właścicieli Ogrodów Przydomowych Stokrotka, Stowarzyszenie Ogrodowe Ołów, Stowarzyszenie 

Pozytywnych Działań Wsi Rybical, Koło Gospodyń Wiejskich w Skopie, Koło Gospodyń Wiejskich w 

Sterławkach Wielkich, Koło Gospodyń Wiejskich w Ławkach, Koło Gospodyń Wiejskich Słowianki w 

Monetkach. Kultura. Regionalny Park Edukacji, Kultury i Turystyki w Rynie w 2023 roku zorganizował 

łącznie 150 wydarzeń kulturalnych, między innymi: ferie zimowe, 31. Festiwal Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy, koncert walentynkowy Romantic, Dzień Kobiet, Jarmark Wielkanocny, Majówka 

nad Jeziorem Ryńskim, noc muzeów, dzień rodziny, teatr przy stoliku, prezentacje artystyczne grupy 

działającej w RPEKiT, Noc Świętojańska, Eksplozja Kolorów, Festiwal 5 Zmysłów, 300-lecie Rynu, 

Festiwal Kultury Średniowiecznej Masuria 2023, UWS FEST 4, wydarzenie stworzone z miłości do 

muzyki i dla kochających muzykę, Ryński Festiwal Kulinarny, dożynki gminne w Skopie, koncert 

jazzowy wykonany z zespołu Mazowia Jazz Quintet, Narodowe Czytanie, tydzień Cittaslow w Rynie, 

koncert pół żartem, pół serio, wykonanie duetu Respiro Duo, widowisko słowno-muzyczne z okazji 

Święta Niepodległości, jarmark bożonarodzeniowy. Od października 2020 roku w strukturach 

Regionalnego Parku Edukacji, Kultury i Turystyki rozpoczął swoją działalność klub seniora. Na chwilę 

obecną do klubu seniora należy 67 seniorów, którzy biorą udział w licznych spotkaniach, warsztatach i 

wykładach. W 2023 roku prężnie działała biblioteka w Rynie wraz ze swoją filią w Sterławkach 

Wielkich. Zarejestrowano 792 czytelników. W ubiegłym roku przybyło 933 książki i audiobooki. W 

skład księgozbioru wchodzą obok książek tradycyjnych, książki z serii Duże Litery, 142 woluminy. 

Czytelnicy mieli również możliwość skorzystania z 14 tytułów czasopism bieżących. W swojej ofercie 

biblioteka posiadała również usługę książka na telefon skierowaną do osób, które ze względu na stan 

zdrowia, wiek lub niepełnosprawność nie mogą same przyjść do biblioteki. Osoby chętne mogą 

skorzystać również z dostępu do Legimi wypożyczalni książek, które został wykupiony przez bibliotekę. 

Sport. Do najważniejszych obiektów sportowych, rekreacyjnych na terenie miasta należą boisko 

piłkarskie, wielofunkcyjne boisko Orlik 2012, hala sportowa z pełnym zapleczem sanitarnym, 

strzelnica sportowa zarządzana przez stowarzyszenie SOKÓŁ w Rynie, boisko trawiaste, boisko do 

plażowej piłki nożnej, piłki siatkowej, piłki ręcznej, tereny zielonej, plac zabaw wokół obiektów 

Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Rynie, liczne siłownie na wolnym powietrzu znajdujące się w 

mieście i w sołectwach na terenie gminy Ryn. Porty żeglarskie na terenie środków wypoczynkowych 

oraz pomost miejski i ogólnodostępny. Ryn jest często miejscem rozpoczynania lub kończenia 

turnusów żeglarskich. Turystyka. Turystyka w gminie Ryn jest dziedziną życia gospodarczego, w której 

mieszkańcy miasta i władze podkładają coraz większe nadzieje. Wynika to z wyjątkowego położenia 

gminy. Samo miasto Ryn jest świetną bazą wypadową do zwiedzania Warmii i Mazur. Leży w 

odległości 24 kilometrów od Giżycka, 20 kilometrów od Mrągowa, 22 kilometrów od Kętrzyna i 17 

kilometrów od Mikołajek. Baza noclegowa jest ciągle rozwijana. Od 1 maja 2023 roku w Rynie działa 

Punkt Informacji Turystycznej, w którym można było uzyskać informacje na temat atrakcji 

turystycznych znajdujących się na terenie gminy Ryn. W Punkcie Informacji Turystycznej dostępne 

były różnego rodzaju wydawnictwa odpłatne, mapy, przewodniki, punkty. Punkt dysponował również 

bezpłatnymi materiałami, takimi jak plan miasta, folder z atrakcjami Rynu i okolic, szlakami 

rowerowymi i tym podobne. W tym publikacjami otrzymanymi od podmiotów prowadzących 

działalność turystyczną. Przez cały sezon Punkt Informacji Turystycznej odwiedziło 1958 osób. 

Również od 1 maja 2023 roku została otwarta dla zwiedzających wieża widokowa, którą łącznie z 

ubiegłym rokiem odwiedziło 4987 osób. Dużą popularnością cieszyło się również muzeum, które jest 

odwiedzane zarówno przez gości indywidualnych, jak i grupy zorganizowane. Warto również 

wspomnieć o Ekomarinie, która zapewnia turystom komfort korzystania z uroków jezior mazurskich. 

W 2023 roku Ekomarina przyjęła 5374 jachty i ich załogi liczące w sumie 20 485 osób. Żeglarze oraz 

osoby odwiedzające ekologiczną linię przystań żeglarską korzystają dodatkowo z wybudowanych 

ciągów pieszych i umocnień nadbrzeża położonych wzdłuż miejskiej linii brzegowej Jeziora Ryńskiego. 

Oświata. W Rynie funkcjonuje Zespół Szkolno-Przedszkolny w skład zespołu wchodzą dwie placówki 



oświatowe, Przedszkole Samorządowe oraz Szkoła Podstawowa im. Bojowników o Polskość Warmii i 

Mazur. Liczba uczniów i wychowawców w szkole w roku szkolnym 2023/2024 stan na 31 grudnia 2023 

roku wynosił 471 uczniów. W przedszkole 6 oddziałów, 146 uczniów. Szkoła podstawowa 16 

oddziałów, 325 uczniów. Zespół Szkolno-Przedszkolny w Rynie w ramach swojej działalności 

odpowiada za przygotowanie, utrzymanie i koordynowanie wynajmu obiektów sportowych, na które 

składa się boisko Orlik, stadion piłkarski wraz z zapleczem socjalnym, hala sportowa, boisko trawiaste, 

boisko do piłki plażowej. Służba zdrowia. Na terenie gminy Ryn usługi medyczne świadczą, 

świadczone są przez Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej, który wynajmuje pomieszczenia od 

gminy w Rynie, gminy Ryn przy ulicy Konrada Wallenroda oraz przychodnia Medicus, która też 

wynajmuje pomieszczenia od nas. Opieka szpitalna zapewniona jest przez szpital znajdujący się w 

Giżycku, Mrągowie i Kętrzynie. Od września 2023 roku na terenie Rynu stacjonuje karetka pogotowia, 

która zapewnia bezpieczeństwo mieszkańcom miasta i gminy Ryn oraz osobom odwiedzającą nasze 

tereny. Budżet. Budżet gminy Ryn w 2023 roku, który został przyjęty uchwałą Rady Gminy Miejskiej 

numer LI/399/22 z dnia 31 grudnia 2022 roku zakładał uzyskanie dochodu w kwocie 41 262 394, 84 zł, 

realizacji wydatków na poziomie 50 437 553,69 zł, pozyskanie przychodów w kwocie 10 201 571,90 zł, 

realizacji rozchodów na poziomie 1 026 413, 5 zł. Różnicę między planem dochodów a planem 

wydatków wynosiła 9 175 158, 85 zł i stanowiła planowany deficyt budżetu gminy Ryn na 2023 rok. 

Planowana na 2023 rok wartość przychodów stanowiła również pokrycie powstałego deficytu a w 

pozostałej części została przeznaczona na rozchody. W 2023 roku dokonano łącznie 35 zmian budżetu, 

z czego 15 uchwałami Rady Gminy i 20 zarządzeniami Burmistrza Miasta i Gminy Ryn. W wyniku 

wprowadzonych zmian w ciągu roku plan dochodów wzrósł o 783 243, 78 zł, do kwoty 42 045 638, 62 

zł. Plan wydatków zmalał o 4 397 752 ,16 zł, do kwoty 46 039 801 ,53 zł. Plan przychodów zmalał o 5 

180 995,94 zł do kwoty 5 020 575,96 zł. Plan rozchodów nie uległ zmianie. Na dzień 31 grudnia 2023 

roku budżet gminy Ryn zamknął się planowanym deficytem budżetowym w kwocie 3 994 162,91 zł 

stanowiącym różnicę między planem dochodów a planem wydatków. Dochody. Dochody budżetu 

gminy w 2023 roku wyniosły 33 627 584,05 zł, a ich realizacja stanowiła 79,98%. Plan wynoszący 42 

045 638,62 zł. Realizację planu dochodów w projekcie 2023 przedstawia tabela poniżej. Chwilę 

możecie Państwo zerknąć. Realizację planu dochodu w 2023 roku w gminie Ryn według działów 

klasyfikacji budżetowej również przedstawia poniższa tabela, chwilę można zerknąć, chociaż macie 

Państwo to też również u siebie na tabletach. W strukturze dochodów znaczący udział odgrywają 

dochody bieżące, które w 2023 roku zostały wykonane na poziomie 28 418 671,54 zł. To jest w 99,5 

1% w stosunku do planu wynoszącego 28 558 218, 28 zł. Dochody majątkowe. Dochody majątkowe 

gminy Ryn w 2023 roku zostały wykonane na poziomie 5 2 08 912,51 zł, to jest 38,62% w stosunku do 

planu wynoszącego 13 487 4 20, 34 zł. Strukturę zrealizowanych w 2023 roku dochodów 

majątkowych według głównych źródeł przedstawia poniższa tabela. Wydatki. Wydatki budżetu gminy 

w 2023 roku wynosiły 30 896 690 ,53 zł, a ich realizacja wynosiła 67,11% planu wynoszącego 46 039 

801,53 zł. Realizację planu wydatków w 2023 roku przedstawia tabela poniżej. Realizacja planu 

wydatków ogółem w 2023 roku, w minionym według działów klasyfikacji budżetowej. Również 

przedstawia tabela poniżej. Struktura wydatków ogółem w gminie Ryn w 2023 roku. Jak widać w 

wydatki bieżące to jest ponad 80% wydatków gminy. Wydatki majątkowe. Wydatki majątkowe gminy 

Ryn w 2023 roku zostały wykonane na poziomie 6 077 127,40 zł. To jest w 32,53% w stosunku do 

planu po zmianach wynoszącego 18 679 667,80 zł. Wartość zrealizowanych w 2023 roku wydatków 

majątkowych według działów przedstawia również tabela poniżej. Wydatki inwestycyjne. Na plan 18 

225 000, 80 zł przepraszam, 18 225 080,58 zł na dzień 31 grudnia 2023 roku zrealizowano 5 952 

041,98 zł to jest 32,66% założeń. Budowa sieci wodociągowej Ławki Małe- Mioduńskie- Zielony Lasek, 

Gmina Ryn. Plan 100 tysięcy złotych na dzień 31 grudnia 2023 roku. Nie poniesiono żadnych 

nakładów. Zadanie będzie realizowane w 2024 roku. Będę mówił oczywiście w formie przyszłej, bo to 

jest sprawozdanie za rok ubiegły. Przebudowa ulicy Nowickiego w 2023. W planie budżetu na 2023 r. 



ujęto kwotę 50 tys. zł do dnia 30 grudnia 2023 poniesiono nakłady w wysokości 1200 zł na 

weryfikację dokumentacji projektowej. Zadanie będzie zrealizowane w 2024 roku. Planowany koszt 1 

873 880,82 zł. Dofinansowanie 833 820,50 zł z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Przebudowa ulicy 

Wallenroda i Traugutta w Rynie. Plan 70 000 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku nie poniesiono 

żadnych nakładów w realizacji, w trakcie realizacji dokumentacji, dokumentacja projektowa. Budowa 

chodników w ciągu drogi wojewódzkiej 643 w miejscowości Prażmowo. Plan 130 tysięcy złotych. Na 

dzień 31 grudnia 2023 roku nie poniesiono żadnych nakładów, w trakcie realizacji dokumentacja 

projektowa. Przebudowa ulicy Świerkowej w Rynie, plan 30 tysięcy złotych na dzień 31 grudnia 2023 

roku, poniesiono nakłady w wysokości 20 tysięcy złotych na wykonanie dokumentacji projektowej. 

Budowa drogi gminnej do miejscowości Grzybowo, gmina Ryn w planie budżetowym na 2023 roku 

ujęto kwotę 20 tysięcy złotych. Do dnia 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 1200 

złotych na weryfikację dokumentacji projektowej. Całość zadania 4 7 03 967,45 zł wraz z nadzorem 

inwestorskim. Dofinansowanie 3 176 427 zł z programu rozwoju obszarów wiejskich umowa 9 

listopada 2023 roku, w trakcie realizacji. Przebudowa ulicy Słonecznej w Rynie. W planie budżetowym 

na 2023 r. ujęto 25 000 zł. Wykonano do dnia 31 grudnia 2023 r. Nie poniesiono żadnych nakładów. W 

trakcie realizacji dokumentacja projektowa. Przebudowa drogi gminnej 13 0009N Słabowo do drogi 

krajowej nr 51 w miejscowości Słabowo Gmina Ryn. W planie budżetowym na rok 2023 ujęto kwotę 

20 tysięcy złotych. Do dnia 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 1200 złotych na 

weryfikację dokumentacji projektowej. Całość zadania 3 6 00 125,81 zł wraz z nadzorem 

inwestorskim. Dofinansowanie 1 796 415,38 zł z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Umowa z 31 

grudnia 2023 roku, w trakcie realizacji. Przebudowa Drogi Gminnej nr 130013N w miejscowości Ławki 

Małe -Mioduńskie. W planie budżetowym na 2023 rok ujęto kwotę 430 tysięcy złotych wykonanie do 

dnia 31 grudnia 2023 roku 428 450, 85 zł. Zadanie dofinansowane z Urzędu Marszałkowskiego w 

wysokości 120 tys. zł. Przebudowa ulicy Zielonej, budowa przejść dla pieszych na ulicy Zielonej w 

Rynie. Plan 951 887,85 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 12 300 zł. 

Wykonano dokumentację projektową. Całe zadanie 1 179 599,52 zł. Dofinansowanie 901 887,85 zł w 

ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Umowa z 15 listopada 2023 roku w trakcie realizacji. 

Mazurska pętla rowerowa. Plan 130 000 zł. Wykonano na dzień 31 grudnia 2023 roku 116 312 ,22 zł. 

W ramach zadania wykonano oznakowanie, zadanie realizowane, zakończono. Realizacja zadania od 

2016 roku. Budowa chodnika przy drodze gminnej w miejscowości Monetki. Plan 29 500 zł. 

Wykonano na dzień 31 grudnia 2023 roku 28 908,25 zł. Zadanie zostało zrealizowane ze środków z 

funduszu sołeckiego Monetki w kwocie 19 500 zł wraz z darowizną na ten cel. Zagospodarowanie i 

budowa parkingu przy osiedlu ulicy Ratuszowa. Plan 42 786 zł. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 

roku 41 809,42 zł. Zadanie zostało zrealizowane w ramach realizacji projektu budżetu obywatelskiego. 

Zagospodarowanie wschodniego nabrzeża Jeziora Ryńskiego w Rynie. Plan 80 tys. zł. Wykonanie na 

dzień 31 grudnia 2023 r. 15 375 zł. Zadanie wykonano w zakresie zmiany planu zagospodarowania 

przestrzennego. Zagospodarowanie i uzbrojenie terenu przy Jeziorze Ryńskim w Rynie. Plan 200 tys. 

zł. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 r. 59 040 zł. Zadanie wykonane w zakresie dokumentacji 

projektowej. Remont kaplicy cmentarnej wraz z zagospodarowaniem terenu w Rynie gmina Ryn. Plan 

36 tysięcy złotych na dzień 31 grudnia 2023 roku, nie poniesiono żadnych nakładów. W trakcie 

realizacji dokumentacja projektowa, dofinansowanie z rządowego funduszu Polski Ład, program 

inwestycji strategicznych Promesa z dnia 31 marca 2023 roku, dofinansowanie 500 tysięcy złotych, 

wymagany wkład własny w kwocie 11 tysięcy złotych, realizacja w 2024 roku. Cyfrowa gmina. Plan 

148 691, 99 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady wysokości 148 691,99 zł. Zadanie 

zostało sfinansowane z udziałem środków z Unii Europejskiej, o których mowa w artykule 5 ustęp 1 

punkt 2 i 3, 165 202,50 zł. Dokonano zwrotu niewykorzystanej dotacji w kwocie 16 510 ,51 zł. 

Termomodernizacja budynku Urzędu Miasta i Gminy w Rynie. Plan 60 tysięcy złotych na dzień 31 

grudnia 2023 roku. Poniesiono nakłady wysokości 44 870,40 zł. Zadanie wykonane w zakresie 



dokumentacji ze środków własnych gminy. Zakup samochodu służbowego na potrzeby Urzędu Miasta 

i Gminy Ryn. Plan 116 tysięcy złotych. Wykonano na dzień 31 grudnia 2023 roku, 115 54, 50 zł. 

Zadanie zostało wykonane ze środków własnych gminy. Rozbudowa budynku remizy OSP w Rynie. 

Plan 5 000 628,50 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady wysokości 2 272 0 80, 62 zł. 

Zadanie zostało dofinansowane z Rządowego Funduszu Polski Ład. Program inwestycji strategicznych. 

Plan 3 920 000 zł, wykonanie 1 991 020,62 zł. Modernizacja Łodzi Ratowniczej. Plan 80 000 zł. 

Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku 74 808 ,60 zł. Zadanie zostało dofinansowane z Urzędu 

Wojewódzkiego w wysokości 40 tysięcy złotych. Likwidacja barier architektonicznych w Zespole 

Szkolno-Przedszkolnym w Rynie poprzez zakup dwóch schodołazów. Plan 34 000 zł, wykonanie na 

dzień 31 grudnia 2023 roku 33 712 zł. Zadanie zostało dofinansowane ze środków PFRON w wysokości 

18 541,60 zł z Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Giżycku. Rewitalizacja terenu przez Zespole 

Szkolno-Przedszkolnym w Rynie. Plan 50 tysięcy złotych, wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku, 38 

868 złotych. W ramach zadania wykonano projekt zagospodarowanie terenu działki nr 337/4 w Rynie. 

Plan 26 tysięcy złotych. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku 25 999 ,74 zł. Zadanie polegało na 

położeniu polbruku na terenie Zespołu Szkolno-Przedszkolnego. Inwestycja została zrealizowana. Plac 

zabaw przy przedszkolu na terenie Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Rynie. Plan 15 tysięcy złotych, 

wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku 14 399, 70 zł. Zmiana sposobu użytkowania wraz z 

przebudową części budynku Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Rynie na Klub Dziecięcy. plan 600 

tysięcy złotych, wykonanie na 31 grudnia 2023 roku 574 820,68 zł. Zadanie polegało na wykonaniu 

robót budowlanych dodatkowych ze środków własnej gminy. Zadanie zakończono w 2023 roku. 

Budowa otwartej strefy aktywności Plac Zabaw. Plan 217 046,80 zł. Wykonanie na dzień 31 grudnia 

2023 roku 201 207,09 zł. Zadanie zostało sfinansowane w wysokości 87 046,80 zł ze środków 

funduszu COVID-19 nagroda Rosnąca Odporność oraz pozostała kwota inwestycji to realizacja założeń 

programu profilaktycznego przeciwdziałania uzależnieniom. Budowa sieci wodociągowej i sieci 

kanalizacji z przepompowniami ścieków na działkach numer 145/ 1, 426, 160, 386, 157/ 1, 154 / 2 w 

Rynie. Plan 270 tysięcy złotych. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku 25 830 zł, zadanie 

wykonane w zakresie dokumentacji projektowej ze środków własnych gminy. Monitoring 4 

przepompowni ścieków na terenie miasta. Plan 70 000 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono 

nakłady w wysokości 69 987 zł. Zadanie wykonane ze środków własnych gminy. Urządzenie 

wielofunkcyjne. Plan 16 000 zł. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku 16 000 zł. Zadanie zostało 

zrealizowane w ramach programu Czyste Powietrze. Modernizacja oświetlenia ulicznego na terenie 

miasta Ryn. Plan 100 tysięcy złotych. Wykonanie do dnia 31 grudnia 2023 23 000 zł, zadanie 

zrealizowane ze środków własnych gminy. Dofinansowanie z rządowego funduszu Polski Ład, program 

inwestycji strategiczny, promesa z dnia 11 grudnia 2023 roku, dofinansowanie 836 000 zł, wymagany 

wkład własny w kwocie 209 000 zł. Realizacja w 2024 roku. Ogrodzenie działki 101/ 7 w miejscowości 

Ławki. Plan 13 764,37 zł na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 13 000 zł. 

Zadanie zrealizowane z funduszu sołeckiego Ławki. Ogrodzenie boiska przy świetlicy w miejscowości 

Skop. Plan 10 324,20 zł. Do dnia 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 10 324 zł. 

Zadanie zrealizowane z funduszu sołeckiego Skop. Monitoring miasta Ryn. Plan 300 tysięcy złotych. 

Do dnia 31 grudnia 2023 roku nie poniesiono żadnych nakładów. Zadanie planowane były z 

finansowaniem, z udziałem środków z Unii Europejskiej, o których mowa w artykule 5 ustęp 1 punkt 2 

i 3. Plan 250 000 zł nie zrealizowano. Zagospodarowanie terenu działki numer 37/ 3 w Rynie. Plan 64 

000 zł. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku 63 987 ,39 zł. Zadanie polegało na położenie 

polbruku w terenie żłobka w Rynie. Inwestycja została zrealizowana. Zadanie zrealizowane ze środków 

własnych gminy. Trakt spacerowo-rekreacyjny łączący ulicę Ratuszową z ulicą Kopernika w Rynie. Plan 

150 000 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku nie poniesiono żadnych nakładów. Zrezygnowano z 

realizacji zadania. Budowa farmy fotowoltaicznej, plan 10 000 złotych, na dzień 31 grudnia 2023 roku 

nie podniesiono żadnych nakładów, nie zrealizowano. Zagospodarowanie terenów rekreacyjnych nad 



Jeziorem Ryńskim w Rynie. Plan 3 540 000. Na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w 

wysokości 336 667,81 zł. Zadanie otrzymało dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład 

Program Inwestycji Strategicznych plan 2 945 693 ,79 zł, którego płatność dokonana zostanie na 

zakończenie zadania. Adaptacja działki nr 80 na skwer wypoczynkowy pod nazwą Zakątek Zadumy. 

Plan 3 204 586 zł. Na dzień 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 317 709 zł. Zadanie 

otrzymało dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład Program Inwestycji Strategicznych plan 

2 653 4586 zł, którego płatność dokonana zostanie po zakończeniu zadania. Modernizacja pomostu i 

zagospodarowanie terenu przy plaży wiejskiej w Szymonce. Plan 50 066,94 zł. Wykonanie na dzień 31 

grudnia 2023 roku 12 566,94 zł. W całości został pokryty z funduszu sołeckiego Szymonka. Kultura bez 

granic. Doposażenie jednostki kultury w sprzęt sceniczny, kinowy oraz instrumenty muzyczne. Plan 

619 420 złotych, przepraszam 619 425, 84 złotych. Do dnia 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady 

w wysokości 603 930, 39 złotych. Zadanie będzie finansowane z udziałem środków z Unii Europejskiej, 

o których mowa w artykule 5 ustęp 1 punkt 2 i 3. Plan 474 487, 80 złotych. Wykonanie 466 091, 64 zł. 

Zakup traktorka. Plan 25 000 zł. Wykonanie na dzień 31 grudnia 2023 roku wyniosło 24 990 zł. 

Zadanie zrealizowane, zakupiono traktorek do koszenia terenów zielonych Zespołu Szkolno-

Przedszkolnego. Podniesienie jakości zajęć sportowych poprzez doposażenie sali gimnastycznej Szkoły 

Podstawowej w Rynie. Plan 150 798,59 zł. Do dnia 31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w 

wysokości 141 840,39 zł. Zadanie finansowane z udziałem środków z Unii Europejskiej, o których 

mowa w artykule 5 ustęp 1 punkt 2 i 3. Plan 106 773,70 zł. Wykonanie 98 616,34 zł. 

Termomodernizacja budynku i zagospodarowanie terenu wokół świetlicy wiejskiej wraz z wymianą 

źródeł CO i CWU w Sterławkach Wielkich. Plan 88 802 zł na dzień 31 grudnia 2023 nie poniesiono 

żadnych nakładów, niezrealizowany. Budowa amfiteatru, budynku zapleczowego, parku linowego i 

placu zabaw nad jeziorem Ołów. Plan 100 zł. Do dnia 31 grudnia 2023 nie poniesiono żadnych 

nakładów, niezrealizowany. Rewitalizacja plaży wiejskiej we wsi Szymonka. Plan 21 900 zł. Do końca 

31 grudnia 2023 roku poniesiono nakłady w wysokości 21 900 zł. Zadanie zostało zrealizowane w 

ramach projektu z funduszu obywatelskiego. Wydatki inwestycyjne realizowane z dofinansowaniem z 

Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych. Rządowy Fundusz Polski Ład: 

Program Inwestycji Strategicznych, edycja pierwsza. Rządowy, no tu nie będę mówił kogo dotyczy 

pierwsza, bo wiadomo. Pierwsza edycja pilotażowego naboru wniosku rozpoczęła się 2 lipca i trwała 

do 11 sierpnia 2021 roku. W czasie pierwszego pilotażowego naboru każda jednostka samorządu 

terytorialnego czy związek i jednostek samorządu terytorialnego mogła zgłosić maksymalnie 3 wnioski 

o dofinansowanie w tym: jeden wniosek bez kwotowego ograniczenia, budowa parku edukacji i 

wypoczynku nad Jeziorem Ołów w Rynie. Jeden wniosek, którego dofinansowanie nie może 

przekraczać 30 milionów złotych, budowa sieci. My zgłosiliśmy oczywiście budowa sieci wodno-

kanalizacyjnej z przepompowniami ścieków na działkach numer 379, 376, 359, 357, 10/2, 6, 3 i 1 oraz 

modernizacji SUW w Rynie. I jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie może przekroczyć 5 

milionów złotych, zmiana sposobu użytkowania wraz z przebudową części budynku Zespołu Szkolno-

Przedszkolnego w Rynie na Klub Dziecięcy wraz z zagospodarowaniem terenu. Gmina otrzymała 

dofinansowanie do dwóch poniższych zadań na kwotę 5 527 499, 10 złotych. Więc budowa sieci 

wodno-kanalizacyjnej. Tutaj już mówiłem IS-ów, procentowy udział własny wnioskodawcy w realizacji 

inwestycji 5%. Zadanie zakończone w 2022 roku, łączny koszt inwestycji 4 764 099, 10 złotych, w tym 

dofinansowanie 4 464 999 ,10 złotych. I zmiana sposobu użytkowania wraz z przebudową części 

budynku Zespołu Szkolno-Przedszkolnego na Klub Dziecięcy. Udział nasz 15%, zadanie zakończone w 

2023 roku. Łączna kwota dofinansowania 1 843 620,68 zł, w tym dofinansowanie 1 062 500 zł. 

Rządowy Fundusz Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych, edycja druga. Termin składania 

wniosku był do 11 marca 2022. Mogliśmy w czasie drugiego naboru, mogliśmy zgłosić maksymalnie 

trzy wnioski o dofinansowanie. W tym jeden wniosek, którego wartość dofinansowana nie mogła 

przekroczyć 65 milionów złotych, więc zgłosiliśmy budowę parku rekreacji i wypoczynku nad Jeziorem 



Ołów w Rynie. Jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie mogła przekraczać 30 milionów 

złotych, adaptacja działki numer 80 w Rynie na skwer wypoczynkowy pod nazwą Zakątek Zadumy. I 

jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie mogła przekroczyć 5 milionów złotych, 

zagospodarowanie terenów rekreacyjnych nad Jeziorem Ryńskim w Rynie. Wniosek o najmniejszym 

limicie wartości dofinansowania, nie przekraczającym 5 milionów złotych, był obligatoryjny. Gmina 

otrzymała pomoc w po niższych zadaniach. Promesy. Adaptacja działki na skwer Zakątek Zadumy 

promesa z 14 marca 2023. Całkowite zadanie, to już przedstawiałem, w trakcie realizacji jest 

zagospodarowanie terenów rekreacyjnych nad Jeziorem Ryńskim. Promesa z 3 listopada 2022. O tym 

zadaniu również też mówiłem. Umowę podpisaną 4 listopada 2022 roku. W trakcie realizacji 

planowany termin zakończenia 2024. Rządowy Fundusz Polski Ład, Program Inwestycji Strategicznych, 

edycja trzecia, tak zwane PGR-y. Można było złożyć, o ile pamiętam, zaraz zobaczę, dwa wnioski, dwa 

wnioski tak o dofinansowanie, w tym jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie 

przekroczyła 2 milionów złotych, więc my złożyliśmy na przebudowę i zmianę sposobu użytkowania 

budynku przy byłej zlewni mleka na świetlicę wiejską wraz z zagospodarowaniem terenu 

miejscowości Ławki gmina Ryn i drugi wniosek, którego wartość dofinansowania nie mogła 

przekroczyć 5 milionów złotych, przebudowa budynku remizy OSP w Rynie. Gmina otrzymała 

promesę na poniższe zadanie, czyli na budowę budynku remizy OSP w Rynie, o którym mówiłem. 

Rządowy Fundusz Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych, edycja szósta też PGR-y. Gmina 

mogła ubiegać się o dofinansowanie inwestycji w 36 obszarach lub szczegółowa lista znajduje się w 

zakładce przeznaczenie środków. Nabór rozpoczął się wniosków 23 czerwca 2003 roku. W szóstym 

naborze gmina mogła złożyć maksymalnie dwa wnioski o dofinansowanie. I jeden wniosek, którego 

wartość dofinansowania nie mogła przekroczyć 2 miliony złotych, to jest rewitalizacja terenów 

miejskich poprzez zagospodarowanie nadbrzeża Jeziora Ryńskiego i jeden wniosek, którego wartość 

dofinansowania nie mogła przekroczyć 5 milionów złotych. Gmina otrzymała promesę na poniższe 

zadanie to rewitalizacja terenów miejskich poprzez zagospodarowanie nabrzeża Jeziora Ryńskiego. 

Realizacja w 2024 roku. Rządowy program Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych, edycja ósma, 

nabór wniosków rozpoczął się w 2023 roku i trwał do 16 sierpnia 2023 roku. W czasie ósmego naboru 

każda jednostka czy związek jednostek mógł zgłosić maksymalnie trzy wnioski o dofinansowanie w 

tym. Jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie mogła przekroczyć 2 miliony złotych. Jeden 

wniosek, którego wartość dofinansowania nie mogła przekroczyć 8 milionów i my złożyliśmy na 

modernizację oczyszczalni ścieków. Jeden wniosek, którego wartość dofinansowania nie może 

przekroczyć 30 milionów złotych. Gmina została, otrzymała promesę, tak jak mówiłem, na 

modernizację oczyszczalni ścieków. Realizacja w 2024 roku. Rządowy Program Odbudowy Zabytków, 

edycja pierwsza. Dofinansowanie z rządowego programu przeznacza się na pokrycie wydatków 

związanych z realizacją zadań inwestycyjnych w ramach następujących obszarów. Ja tylko tutaj już 

powiem, że my żeśmy złożyli wniosek, otrzymaliśmy pieniądze na remont kaplicy cmentarnej wraz z 

zagospodarowaniem terenu w gminie Ryn i o tym już mówiłem. Realizacja w 2024 roku. Rządowy 

program Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych - Oświetlamy Polskę. Tutaj już też mówiliśmy, 

mówiłem wymiana opraw oświetlenia, my żeśmy złożyli na to to zadanie, o nim również już mówiłem. 

Wydatki mają kwotowe w formie dotacji. Plan wydatków majątkowych na 2023 rok wyniósł, wynosi 

438 076,71 zł. Wykonanie na 31 grudnia 2023 to 108 574,91 zł, to jest 24,8%. Wykonanie wydatków 

przedstawia poniższa ta bela. Tu chwilę możecie Państwo się zapoznać. Wydatki jednostek 

pomocniczych. Na podstawie uchwały Rady Miejskiej w Rynie z dnia 25 lutego 2015 roku w sprawie 

funduszu sołeckiego wyodrębniono w budżecie gminy Ryn na 2023 rok środki finansowe stanowiące 

fundusz sołecki. W gminie Ryn funkcjonuje 19 sołectw. W 2022 roku wniosek o zagospodarowanie 

funduszu sołeckiego na rok 2023 złożyło 19 sołectw. Na zadanie przeznaczono w budżecie gminy 

środki wysokości 350 348, 38 złotych. Wydatkowano łącznie środki w wysokości 303 838,81 zł. Z tego 

wydatki bieżące wyniosły 242 878,87 zł. A wydatki majątkowe kształtowały się na poziomie 60 959,94 



zł. Szczegółowe wykonanie zadania w ramach funduszu sołeckiego przedstawia poniższa tabela. 

Wykonanie wydatków jednostek pomocniczych w ramach wyodrębnionego funduszu sołeckiego, to 

jest ciąg dalszy, tabela. Dochody i wydatki z funduszu pomocy związanego z realizacją zadań na rzecz 

pomocy obywatelom Ukrainy. W 2023 roku gmina Ryn na realizację powierzonych zadań, zgodnie z 

ustawą z dnia 12 marca 2022 roku o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym 

na terenie tego państwa, otrzymała środki w wysokości 393 599,52 zł. W ramach tych środków były 

realizowane następujące zadania. Nadanie numeru PESEL w 2023 roku w gminie Ryn na dano 7 

numerów PESEL. Otrzymano i wydatkowano na ten cel kwotę 149,10 zł. Nieodpłatne zakwaterowanie, 

zapewnienie całodziennego wyżywienia zbiorowego, świadczenie w wysokości 70 zł. Otrzymano i 

wydatkowano na ten cel kwotę 255 990 zł. Realizacja dodatkowych zadań oświatowych związanych z 

kształceniem, wychowaniem i opieką nad dziećmi i uczniami będącymi obywatelami Ukrainy w 

ramach realizacji zadania. Do Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Rynie na dzień 31 grudnia 2023 roku 

do szkoły uczęszczało 7 dzieci i do przedszkola 2 dzieci z Ukrainy. Otrzymano i wydatkowano na ten cel 

kwotę 109 357,89 zł. Świadczenie pieniężne i niepieniężne na zasadzie i w trybie ustawy z dnia 12 

marca 2004 roku o Pomocy Społecznej, gmina Ryn objęła pomocą jedną osobę i wypłaciła 

świadczenie w formie zasiłku celowego. Otrzymano i wydatkowano na ten cel kwotę 300 zł. 

Świadczenie pieniężne i niepieniężne na zasadzie i w trybie ustawy z dnia 12 marca 2004 r. Pomocy 

Społecznej gmina Ryn zapewniła posiłek dla dzieci i młodzieży obywateli ukraińskich. W ramach tego 

zadania wypłacono 62 świadczenia, otrzymano i wydatkowano na ten cel 9 155 zł. Świadczenia 

rodzinne. Gmina Ryn zapłaciła 39 świadczeń w formie zasiłków rodzinnych oraz 7 świadczeń 

rodzicielskich na łączną kwotę 18 269 zł. Dochody i wydatki związane z przeciwdziałaniem COVID-19. 

Gmina Ryn w 2023 roku otrzymała z funduszu COVID-19 kwotę 73 596,43 zł. W poprzednich latach 

otrzymane przez gminę środki finansowe z funduszu kształtowały się następująco. W 2022 roku 2 208 

300 zł. W 2021 649 835,86 zł. W 2020 1 303 158 zł. Środki otrzymane z funduszu COVID i 

przeciwdziałania COVID-19 w 2023 roku zostały przeznaczone i wydatkowane na powierzone zadania 

do realizacji. To jest dodatek węglowy, dodatek do innych źródeł ciepła, drewna, pelet, LPG, dodatek 

elektryczny oraz dodatek gazowy, refundacja podatku VAT za gaz ziemny. Gmina Ryn na wypłatę 

dochodów, dodatków otrzymała dofinansowanie z COVID-19 w wysokości 45 000 złotych na realizację 

15 świadczeń dla mieszkańców. Również z tego funduszu wypłacono 6 dodatków do innych źródeł 

ciepła, pelet drzewny lub inne, inna biomasa oraz olej w kwocie 7 000 złotych. W 2023 roku gmina 

otrzymała także dofinansowanie w wysokości 18 870 złotych na realizację 15 świadczeń dla 

mieszkańców, jeżeli chodzi o dodatki elektryczne oraz dofinansowanie w wysokości 1 686,43 złotych 

na realizację 25 refundacji podatku VAT od cen gazu. Strategie, programy, plany realizowane przez 

gminę Ryn. Program przeciwdziałania pomocy w rodzinie, ochronie ofiar przemocy w rodzinie na lata 

2023-2027 w gminie Ryn. Wieloletni Plan Rozwoju i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i 

Kanalizacyjnych. Gminny Program Profilaktyki Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 

Przeciwdziałania Narkomanii i Uzależnieniom Behawioralnym dla Gminy Ryn na lata 2022-2025. 

Program Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi. Strategia rozwoju gminy Ryn na lata 2021-31. 

Program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie 

gminy Ryn na rok 2023. Strategia rozwiązywania problemów społecznych w gminie Ryn na lata 2022-

2026. Gminny program wspierania rodziny na lata 2023-2025 dla miasta i gminy Ryn. Wieloletni 

program gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminny Ryn na lata 2021-2028. Promocja. W 

2023 roku po raz trzeci został przeprowadzony nabór projektów w ramach budżetu obywatelskiego. 

Ogółem zgłoszono dwa projekty, które zostały pozytywnie zweryfikowane i podane pod głosowanie. 

Mieszkańcy oddali 245 głosów, z czego 243 głosy były, było ważnych. Do realizacji zgodnie z 

regulaminem określonym w uchwale Rady Miejskiej w Rynie z dnia 26 października 2022 roku w 

sprawie przeprowadzenia na terenie gminy Ryn konsultacji społecznych dotyczących budżetu 

obywatelskiego na 2024 rok oraz wymagań jakie powinni spełnić, powinien spełnić projekt budżetu 



obywatelskiego, zostały zakwalifikowane dwa projekty. I tak, umieszczenie defibrylatorów AED w 

trzech miejscach w Rynie oraz zakup trzech fantomów do nauki, udzielanie pierwszej pomocy 

przedmedycznej oraz powstrzymujemy bezdomność zwierząt, sterylizacja wolno żyjących kociąt w 

gminie Ryn. Kontynuowaliśmy współpracę również z telewizją Kopernik, gdzie żeśmy zrealizowali 

dziewięć filmów promocyjno-informacyjnych. 7 czerwca 2023 roku na terenie Ośrodków Sportów 

Wodnych Zofiówka w Rynie odbył się 5 Integracyjny Przegląd Pieśni Żeglarskiej Osób 

Niepełnosprawnych zorganizowany przez Warsztaty Terapii Zajęciowych przez Ryńskie Stowarzyszenie 

Integracji Przyjaciół Osób Niepełnosprawnych RYSIPON - Dar Serca w Rynie. W dniach 16-17 czerwca 

burmistrz miasta i gminy Ryn, pełnomocnik ds. cittaslow i przedstawiciele RPEKiT wraz z Kołem 

Gospodyń Wiejskich Ławianki uczestniczyli w festiwalu w Ornecie. Nasze stoisko, o co już mówiłem, 

zajęło drugie miejsce. W dniach 23 lipca odbyły się Dni Rynu, gdzie również odbył się bieg o Puchar 

Burmistrza Miasta i Gmin Ryn. W połowie sierpnia, jak co roku odbyły się festiwale kultury 

średniowiecznej Masuria, koniec sierpnia zorganizowany już po raz trzeci w Rynie Milko Mazury MTB, 

wyścig o jelenie rogi. 2 września odbyły się gminne dożynki zorganizowane w miejscowości Skop. Na 

koniec września odbył się tydzień cittaslow pod hasłem w poszukiwaniu ślimaka. Pomoc społeczna. W 

2023 roku pomocą społeczną na podstawie decyzji było objętych 352 osoby. Ze świadczeń 

pieniężnych skorzystało 205 rodzin, niepieniężnych 167 rodzin. Powody przyznania pomocy 

społecznej przedstawia poniższa czy obok tabela. W 2023 roku Miejsko Gminne Ośrodek Pomocy 

Społecznej wypłacił 3296 zasiłków rodzinnych na kwotę 389 604 zł, 1729 dodatków do zasiłków 

rodzinnych na kwotę 189 966 zł, 2304 zasiłki pielęgnacyjne na kwotę 497 297 zł, 493 świadczenia 

pielęgnacyjne na kwotę 1 193 914 zł, 22 jednorazowych zapomóg z tytułu urodzenia dziecka na kwotę 

22 000 zł, 130 świadczeń rodzicielskich na kwotę 120 575 zł, 422 świadczenia złotówka za złotówkę w 

kwocie 21 199 zł, 24 zasiłki dla opiekunów na kwotę 14 880 zł, 688 świadczenia z tytułu Funduszu 

Alimentacyjnego na kwotę 279 911 zł, 431 składki na ubezpieczenia społeczne świadczeń odbiorców 

w kwocie 274 638 zł, 40 świadczeń 500+, w kwocie 20 000 zł. W związku z konfliktem zbrojnym na 

Ukrainie w zakresie Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 2023 roku zrealizowano 

również zadania z funduszu pomocy w zakresie zapewnienia posiłku, o tym mówiłem, świadczeń 

rodziny, wypłaty zasiłków celowych, zakup żywności. W 2023 roku wypłacono również zasiłki węglowe 

i tak dalej, łączna kwota wypłacanych dodatków 73 569,43 zł, o tym też już mówiłem. Policja. 

Analizując sprawozdanie z działalności Komendy Powiatowej Policji w Giżycku za 2023 rok oraz 

informacje o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego, wykrywalność ogólnie przestępstw na 

terenie gminy Ryn w 2023 roku w porównaniu z rokiem 2022 spadła o 0,38% i była w 2023 roku na 

poziomie 77,55%. Wzrost wykrywalności nastąpił w 7 wybranych kategoriach przestępstw 

pospolitych, to jest rozbój i wymuszenia rozbójnicze, kradzież z włamaniem, kradzież pojazdu, 

kradzież mienia, uszkodzenia ciała, bójka, pobicie oraz uszkodzenie mienia. Ochotnicza Straż Pożarna 

OSP. Na terenie gminy Ryn działa OSP w Rynie oraz OSP w Sterławkach Wielkich. Ogólna liczba 

interwencji w 2023 roku wyniosła 115 w przypadku OSP Ryn oraz 31 w przypadku OSP Sterławki 

Wielkie. I wykres poniżej przedstawia ilość interwencji w poszczególnych latach. W 2023 roku na 

terenie gminy Ryn było 21 pożarów, z czego jeden pożar spowodowano nieostrożnością osób 

dorosłych przy posługiwaniu się ogniem, jeden pożar spowodowany wadą urządzeń instalacji 

elektrycznych, trzy pożary spowodowane nieprawidłową eksploatacją i wadami urządzeń grzewczych 

na paliwo. 10 pożarów spowodowanych podpaleniami, 1 pożar spowodowany wadami środków 

transportu, 5 pożarów spowodowanych innymi czynnikami. Stan osobowy członków OSP znajdujących 

się na terenie gmin, spełniających wymagania bezpośredniego udziału w działaniach ratowniczych 

będących w stałej gotowości operacyjnej, wiek 18-65 lat, posiadanie aktualnych badań lekarskich, 

szkolenia BHP, szkolenia pożarnicze, wygląda następująco. OSP Sterławki Wielkie 16 osób, OSP Ryn 27 

osób. Współpraca z innymi społecznościami samorządowymi. Tutaj są różnego rodzaju związki 

wykazane. Nie będę już o tym mówił, bo pośrednio już mówiłem. Grunty i mienia komunalne na dzień 



31 grudnia 2023 roku. W skład imienia komunalnego gminy Ryn wchodziły grunty o powierzchni 375 

hektarów, 110 budynków, w tym 56 budynków mieszkalnych, budowle, obiekty inżynierii lądowej o 

łącznej wartości 112 963 752,32 zł. Środki transportowe 8 sztuk. Maszyny i urządzenia oraz 

wyposażenie zaliczane do środków trwałych. Ogólny stan mienia trwałego na dzień 31 grudnia 2023 r. 

wynosił 124 448 428,56 zł. W porównaniu ze stanem na dzień 31 grudnia 2022 r. nastąpił wzrost o 

0,26%. Dziękuję za uwagę.  

Raport o stanie Gminy Ryn za 2023 rok stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 

2) debata 

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – zapytał, bardzo proszę, kto z Pań i Panów Radnych chce 

zabrać głos o raporcie o stanie gminy? 

Pani M. Sprung – zapytała, ja bym się chciała zapytać, tutaj jest 116 000 przeznaczone na 

oznakowanie mazurskiej pętli rowerowej, 116 312,22. Czy ta pętla jest już odebrana?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, to zadanie jest zakończone, bo to prowadzi 

stowarzyszenie. O ile dobrze pamiętam, to tak.  

Pani M. Sprung – zapytała, aha, czyli chodzi mi głównie o to, że jeśli pętla jest odebrana, to można się 

już starać o postawienie tej kładki.  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, ale to pętla.  

Pani M. Sprung – zapytała, czy ta droga nie wchodzi w skład tej pętli?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, ta droga wchodzi w skład pętli, ale to było zadanie 

Zarządu Dróg Krajowych. Czyli ona jest powiązana z pętlą, ale zadanie według władz ze swoich 

środków wykonywała Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad. My jako stowarzyszenie, 

mówię my, bo jesteśmy członkami, do tej drogi prowadzącej pętli do Ryn-Canki, natomiast za tą 

odpowiada dyrekcja, za utrzymanie, budowę, za utrzymanie Dyrekcja Generalna.  

Pani M. Sprung – zapytała, rozumiem, czyli chodzi mi o ten kawałek właśnie, Ryn-Canki. Czy ten 

kawałek jest odebrany?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, ten kawałek na stan dzisiejszej mojej wiedzy nie.  

Pani M. Sprung – zapytała, aha, czyli jeszcze na razie nie można tam żadnych prac wykonywać?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, no niestety nie.  

Pani M. Sprung – powiedziała, dziękuję.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, dziękuję bardzo, bardzo proszę. Kto jeszcze z 

Państwa chce zabrać głos? Nie widzę. Zamykam. Tak, no to bardzo proszę.  

Pani T. Piątek – powiedziała, chciałabym zapytać o punkt 36 raportu na stronie 71. Być może już o to 

pytałam na komisji. Trakt spacerowo-rekreacyjny zrezygnowano, jakby Pan Burmistrz przypomniał, 

dlaczego. I kolejny od razu, 37 punkt, budowa farmy fotowoltaicznej, co była też podjęta dyskusja 

odnośnie, rozumiem, na tym placu wysypiska.  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, nie, nie, nie, już tłumaczę. Już tłumaczę. Pierwsza, czyli 

ten, ścieżka, na przeciwko policji, bo na tych terenach. Chcieliśmy tam przeprowadzić ścieżkę i 

zorganizować skate park, pump track, plac e zabaw i tak dalej, ale ogłosiliśmy przetarg, wyłoniliśmy 

wykonawcę, wykonawca zrobił odwierty i okazało się, że inwestycja, oczywiście wszystko jest 



możliwe, ale jest bardzo nieopłacalna i zrezygnowaliśmy, dlatego z tej inwestycji, natomiast projektuję 

skate park i pump track tutaj przy ośrodku. Natomiast farma fotowoltaiczna, ona jest planowana w 

miejscowości Knis. Mamy praktycznie wszystkie zgody pozwolenia, jednak jesteśmy członkiem też 

takiego klastra energetycznego, który zawiązał się na jesieni, dlatego żeśmy to dalej nie procedowali, 

ponieważ w ramach tego klastra najprawdopodobniej będziemy mogli pozyskać środki. Nam jako 

samej gminie będzie ciężko pozyskać środki na budowę tego, tej instalacji, natomiast w ramach tego 

klastra tak. I dlatego my nie podnieśliśmy, nie procedowaliśmy już tego dalej, bo czekamy na 

pieniądze unijne.  

Pani T. Piątek – powiedziała, czyli jak dobrze rozumiem jest to ta sama inwestycja, tak? Tylko miejsce 

docelowe.  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, miejsce, wszystko to samo. Mamy te dokumenty, 

oczywiście nie wiemy też czy się do końca ta zrealizować, bo żeby uzyskać zgodę zakładu 

energetycznego, musimy wystąpić z dokumentami. Oni nie chcieli nam na etapie przygotowywania 

dokumentacji odpowiedzieć na pytanie, czy będą w stanie odebrać od nas na tych sieciach tą energię. 

Więc może się okazać, że może jakiś być problem, bo chociaż z naszych informacji wynika, że to 

możliwe jest, tylko, że trzeba się podłączyć do Knisu. Natomiast zobaczymy, jak to będzie dalej 

procedowane.  

Pani T. Piątek – powiedziała, rozumiem, dziękuję.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś chce 

zabrać głos z Państwa? Bardzo proszę.  

Pani A. Konsten – powiedziała, ja bym chciała zapytać o punkt w administracji publicznej, a dokładnie 

koszty postępowania sądowego i prokuratorskiego w kwocie 20 200 zł. Czy mógłby Pan przybliżyć?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, ja nie pamiętam. Może Pani skarbnik pamięta, co to były 

za koszty sądowe. Podejrzewam ogólnie jakieś prowadzone. Może Pani mecenas, bo to jest, no trzeba 

by było sprawdzić dokładnie. Pamięta Pani Skarbnik?  

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, na pewno były dwie sprawy, jeśli chodzi o 

mieszkania, tak? Płaciliśmy sprawę i odszkodowanie płacimy za mieszkanie socjalne. Ale szczegółowo 

to nie powiem. Musiałabym sprawdzić.  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, jeżeli chodzi o mieszkania socjalne, to co pani skarbnik 

mówiła, jeżeli sąd zasądzi, nie jest to nasza wina, tylko nasz obowiązek, zasądzi, załóżmy, mieszkanie 

socjalne, wspólnota zakłada sprawę dla niepłacącego, no, część pospolity i wyrok sądowy będzie 

obejmował mieszkanie socjalne, jeżeli my nie mamy tego mieszkania socjalnego, musimy płacić 

odszkodowanie. Czyli to występuje właściciel, nowy właściciel tego mieszkania lub zarządca z 

wnioskami. Tam pewnie część tych pieniędzy jest, ale no to trzeba by było dokładnie sprawdzić.   

Pani M. Sprung – powiedziała, ja mam jeszcze pytanie tutaj. Jest taki punkt w rozdziale 

gospodarowanie mieszkaniowym zasobem gminy i teraz tutaj jest taki podpunkcik też, tylko nie, kary i 

odszkodowania wypłacone na rzecz osób fizycznych w kwocie 8082, koszty postępowania sądowego i 

prokuratorskiego w kwocie 3673 oraz kary odszkodowania i grzywny wypłacony na rzecz osób 

fizycznych i innych jednostek organizacyjnych w kwocie 2181.  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, ja zupełnie nie pamiętam. Pamięta Pani?  

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, jeśli chodzi o koszty, ta pierwsza kwota to 

są odszkodowania, to co pan burmistrz mówił. Mamy trzech lokatorów, którzy, mamy w Knisie, 



mieliśmy w Rynie dwóch lokatorów, za których płacimy odszkodowanie dla właścicieli za brak tych 

mieszkań socjalnych. Jeśli chodzi o koszta to tutaj się mieści ta kwota właśnie 3 tysiące, jeśli chodzi o 

postępowanie w przypadku tego mieszkania. I kolejna kwota?  

Pani M. Sprung – powiedziała, 2181 odszkodowanie i grzywny wypłacone na rzecz osób prawnych i 

innych jednostek organizacyjnych. 

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, to tutaj była firma, czyli jedno było płacimy 

dla osoby fizycznej, a druga była, jeśli chodzi dla firmy płacimy odszkodowanie za brak tego 

mieszkania.  

Pani M. Sprung – zapytała, czyli te kwoty są jakby zawarte w tej kwocie, o której mówiła koleżanka, 

tak?  

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – odpowiedziała, nie, nie, nie. Pani Aleksandra mówiła o 

innej kwocie, ale to musiałabym podejść do dokumentów i sprawdzić, co tam się mieści.  

Pani M. Sprung – powiedziała, no rozumiem. No dobrze, dziękuję bardzo.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, dziękuję bardzo.  

Pan R. Jungiewicz – powiedział, chciałem wyjaśnić, że ta druga kwota była płacona do spółdzielni, ale 

doszliśmy do porozumienia z właścicielami mieszkania i zaczęli regularnie płacić czynsz.  

Pani M. Sprung – powiedziała, jeszcze mam tu takie pytanie oświata i wychowanie. Tam jest zakup 

towarów w związku z pomocą obywatelom w Ukrainie 70 081,67 zł materiałów i leków. To jest jakoś 

jakaś dodatkowa pomoc?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, ja nie pamiętam. Pamięta Pani?  

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, nie, nie, nie. Taka nazwa wychodzi z 

ustawy. Są to zakup materiałów i wyposażenia, tak jak § 420. Tylko ustawa mówi, że to jest zakup 

materiałów i leków dla pomocy obywateli. Całość zakupów była realizowana przez Zespół Szkolno-

Przedszkolny. Szczegóły powinny być tam w sprawozdaniu Zespołu Szkolno-Przedszkolnego.  

3) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Ryn wotum zaufania 

Przewodniczący rady poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i 

Gminy Ryn wotum zaufania. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania uchwała została przyjęta. 

Wyniki głosowania:                 
ZA: 8, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                 
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Łukasz Jaszcz (ZA), 
Ryszard Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Aneta Kuczyńska 
(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Andrzej Mieczkowski (ZA), Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (PRZECIW), 
Agnieszka Alicja Radecka (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Mariola Agnieszka Rydzewska (WSTRZYMUJĘ SIĘ), 
Magdalena Marta Sprung (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/8/24 stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 

Pani T. Piątek – powiedziała, chciałam uzasadnić swoje, bo myślę, że to jest tak znacząca kwestia, że 

jeśli można, to słowo do swojego przeciwko.  



Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, no proszę bardzo, krótko, bo naprawdę się 

mamy, mamy dużo jeszcze do zrobienia. Bardzo proszę.  

Pani T. Piątek – powiedziała, Szanowni Państwo, w mojej ocenie Wotum zaufania jest wyrazem 

aprobaty Rady dla działań i zarządzania pana burmistrza. Jako radna jestem przedstawicielką 

mieszkańców i bardzo bym chciała udzielić tego wotum. Na komisji zaopiniowałam również 

pozytywnie. Niemniej jednak ostatnie wydarzenia, działania włącznie ze skargą wzbudziły mój 

niepokój w dostępie do informacji, aby można było się ustosunkować do różnych spraw budżetowych. 

W związku z tym, że dostrzegam jako radna trudność w uzyskiwaniu i pozyskiwaniu informacji do 

których mogłabym się ustosunkowywać, a które to mogłyby stanowić o tym, że chciałabym na 100% 

być pewna i udzielić się tego zaufania, nie miały miejsca. Stąd moje stanowcze przeciw. Dziękuję.  

Przewodniczący ogłosił 10 minut przerwy. 

Ad 7. Wykonanie budżetu Gminy za 2023 r. 

1) wystąpienie  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, ok, ja tylko woli wyjaśnienia o te 20 tysięcy, bo panie 

sprawdziły. To są pieniądze, które wnieśliśmy, bo założyliśmy sprawę dla firmy Ostrada o 

odszkodowanie i musieliśmy wnieść tą kwotę tytułem opłaty. Szanowni Państwo, ja praktycznie 

prawie, nie prawie, tylko cały budżet omówiłem. Ja powiem tylko w tej chwili ogólne założenie, że 

jeżeli będą mi jakieś pytania, jeszcze, chociaż część pytań była, to bardzo proszę. Ja powiem tylko 

naprawdę o ogólnych tylko cyferkach jeszcze przypomnę, bo dosyć szczegółowo przed chwilą 

omówiłem budżet. Więc tak, realizacja budżetu nastąpiła, czy budżet został uchwalony uchwałą Rady 

Miejskiej w dniu 21 grudnia 2022 roku w sprawie uchwalania budżetu gminy na 2023 rok. W 2023 

roku dokonano, tak jak już mówiłem, łącznie 35 zmian budżetu, z czego 15 uchwałami Rady Miejskiej 

w Rynie i 20 zarządzeniami Burmistrza Miasta i Gminy Ryn. Wykonanie budżetu przebiegało z 

założonym planem. Wykonanie dochodów gminy zrealizowano na poziomie 79,98%, to jest kwota 33 

627 584,05 zł. Realizacja dochodów w podziale na dochody bieżące wykonanie przebiegało na 

poziomie 28 418 671, 54 zł. Natomiast dochody majątkowe to kwota 5 208 912, 51 zł. Wykonanie 

wydatków gminnych w 2023 roku przebiegało na poziomie 67,11%, to jest kwota 30 896 690 , 53 zł. 

Realizacja wydatków z podziałem na wydatki bieżące to kwota 24 819 563 zł, przepraszam, 24 819 

563,13 zł. Natomiast wydatki majątkowe stanowią kwotę 6 077 127,40 zł. Planowany wynik budżetu 

w 2023 roku stanowi deficyt w wysokości 3 994 162,91 zł. Wykonanie wyniku na dzień 31 grudnia 

2023 roku budżetu stanowi nadwyżkę w wysokości 2 730 893,52 zł. W roku 2022 nadwyżka budżetu 

to kwota 1 082 524, 41 zł. Wykonanie przychodów na dzień 31 grudnia 2023 roku nastąpiło w 

wysokości 5 100 449,65 zł z tytułu wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 ustawy o 

finansach publicznych. Wykonanie rozchodów w 2023 roku wykonano w wysokości 1 026 413,05 zł. 

Całość wykonania rozchodów stanowi spłata rat kredytowych, kredytów bankowych zaciągniętych w 

latach poprzednich. Jak w latach ubiegłych zrezygnowaliśmy z zaciągnięcia kredytów w wysokości 7 

milionów złotych. Wykonanie budżetu gminy Ryn w 2023 roku zachowało wszystkie wytyczne z 

ustawy o finansach publicznych oraz pozwala na zachowanie płynności finansowej w 2024 roku. Na co 

dowodem jest otrzymana pozytywna opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie. Struktura 

realizacji dochodu gminy Ryn wyglądała następująco. Dotacje i dochody celowe 11 032 508,01 zł, w 

tym środki otrzymane na inwestycje z Rządowego Funduszu Polski Ład 1 916 000. Środki z Unii 

Europejskiej 1 711 856,01 zł. Subwencje. 11 027 492 ,55 zł. Udziały PIT, CIT 2 842 000 złotych. Podatki 

i opłaty 6 868 287 75 zł. Pozostałe dochody 1 857 295 74 złotych. Sytuacja finansowa gminy z roku na 

rok pogarsza się, a główną przyczyną jest uszczuplenie wpływów do budżetu dochodów bieżących z 

jednoczesnym wzrostem wydatków bieżących. A wynika to z przeprowadzonych zmian ustawowych, 



między innymi wprowadzenia bardzo skomplikowanych mechanizmów związanych ze zmianami w 

systemie podatkowym Polski Ład oraz z wyliczeniem podatku PIT. Wydatki przebiegły z założonym 

planem zarówno bieżącym, jak i majątkowym. Chociaż w ubiegłym roku, jak i w 2022 zmagaliśmy się z 

ogromnym wzrostem 100% od zaciągniętych kredytów. Odsetki w 2023 roku 257 698,86 zł, natomiast 

odsetki w 2022 roku wynosiły 267 675,45 zł. Przypomnę tylko, że już żeśmy spłacili i tutaj jak mówię, 

spłacili część kredytu. Natomiast w 2020 roku, w pierwszym roku była to kwota 45 519,94 zł oraz 

wysoką inflację oraz szalejącymi cenami gazu, energii, i wszystkich ogólnych usług. Kwoty na realizację 

inwestycji wzrosły dwukrotnie. W 2023 roku kontynuowaliśmy działania celem pomocy obywatelom 

Ukrainy. Gmina Ryn na realizację powierzonych zadań otrzymała środki w wysokości 393 599,52 zł. 

Pomimo dużych przeszkód zrealizowaliśmy wiele inwestycji. W planie budżetowym na 2023 roku 

ujęto do realizacji zadania majątkowe na kwotę 18 679 667,80 zł, a wydatkowano 6 077 127,40 zł. 

Rozpoczęte inwestycje, które realizuje się i zakończenie przewiduje się w 2024 roku. W ramach zadań 

majątkowych, to jak już mówiłem, zrealizowaliśmy to, co wcześniej dokładnie omówiłem. Oczywiście 

jak trzeba, to możemy, mogę powtórzyć. Dobrze, ja, ja mam tyle, jeżeli są. Dziękuję bardzo.  

2) rozpatrzenie sprawozdania finansowego, sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 

2023 r. oraz informacji o stanie mienia 

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, bardzo proszę, może jakieś pytania? Nie ma.  

3) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Gminy Ryn za 2023 r. wraz z informacją o stanie mienia komunalnego 

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, uchwała numer IV-0120-108/2024, skład u 

orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie z dnia 10 kwietnia 2024 roku w sprawie 

opinii o przedłożonym przez burmistrza miasta i gminy sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy Ryn 

za 2023 rok. Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie: przewodniczący Andrzej 

Pliszka, członkowie Paweł Gulbinowicz oraz Małgorzata Mazur-Wysocka pozytywnie opiniują 

przedłożone przez burmistrza miasta i gminy Ryn sprawozdanie z wykonania budżetu miasta i gminy 

Ryn za 2023 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego. Uzasadnienie. W dniu 29 marca 

2024 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie wpłynęło sprawozdanie z wykonania 

budżetu miasta i gminy Ryn za 2023 rok. Sprawozdanie to zostało przyjęte zarządzeniem numer 

10/03/2024 burmistrza miasta i gminy Ryn z dnia 28 marca 2024 roku w sprawie przedstawienia 

sprawozdania rocznego z wykonania budżetu gminy Ryn za 2023 rok. Sprawozdanie składa się już z 

części opisowej i tabelarycznej. W części opisowej omówiono dochody wykonane w 2023 roku w 

podziale na dochody bieżące i majątkowe. Wyliczono wskaźniki procentowe wykonania dochodów 

według ich pochodzenia. W części dotyczącej wykonania wydatków omówiono realizację wydatków w 

2023 roku z podziałem na wydatki bieżące i majątkowe, wyliczając wskaźniki procentowe z 

realizowanego planu rocznego. Sprawozdanie zawiera również informacje o przebiegu wykonania 

planu finansowego Instytucji Kultury, tj. Regionalnego Parku Edukacji Kultury i Turystyki w Rynie. 

Analizując przedmiotowe sprawozdanie skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie 

stwierdza co następuje. Zrealizowano dochody budżetowe wykonano w 79,98% chwalonego planu 

dochodów po zmianach, z tego dochody bieżące wykonano w 99,51% planu po zmianach. Wydatki 

budżetowe wykonano w 67,11% planu wydatków po zmianach, z tego wydatki bieżące wykonano w 

90,71 %. Budżet roku 2023 zamknął się nad wyżką w wysokości 2 730 893,52 zł. Skład orzekający 

stwierdza, że zgodnie z artykułem 242 ust. 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach 

publicznych na koniec roku budżetowego wykonane wydatki bieżące nie są wyższe niż wykonane 

dochody bieżące powiększone o przechody, o których mowa w artykule 217 ustęp 2 punk t 7 i 8 z 

zastrzeżeniem ustępu 3 i 4 ustawy o finansach publicznych. W ocenie składu orzekającego wyżej 

wymienione sprawozdanie uwzględnia dane, o których mowa w artykule 269 ustawy o finansach 



publicznych tj. dochody i wydatki budżetu miasta i gminy Ryn w szczegółowości określonej jak w 

uchwale budżetowej. Zmiany w planie wydatków na realizację programów finansowych z udziałem 

środków, o których mowa w artykule 5 ustęp 1 punkt 2 i 3 ustawy o finansach publicznych dokonane 

w trakcie roku budżetowego. Stopień zaawansowania realizacji programów wieloletnich ponadto 

skład orzekający zauważył, że wraz z przedmiotowym sprawozdaniem została przedłożona informacja 

o stanie mienia komunalnego miasta i gminy Ryn na dzień 31 grudnia 2023 roku. Biorąc pod uwagę 

całość materiałów podlegających zaopiniowaniu skład orzekający postanowił jak w sentencji. 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 

4) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu  

I Nieckarz – Przewodniczący Komisji Rozwoju – powiedział, opinia Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w 

Rynie w sprawie wykonania budżetu gminy za rok 2023. Ja sobie pozwolę kwoty jakby opuścić, bo tam 

pan burmistrz wcześniej rzetelnie przedstawił kwoty. I tak. Na posiedzeniu 11 czerwca 2024 po 

rozpatrzeniu sprawozdania finansowego, sprawozdania z wykonania budżetu gminy za rok 2023 wraz 

z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informacji o stanie wymienia na 

podstawie przeprowadzonej analizy komisja rewizyjna jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała 

wykonanie budżetu za rok 2023.  

Opinia stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 

5) przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium 

I Nieckarz – Przewodniczący Komisji Rozwoju – powiedział, wniosek z dnia 6 czerwca 2024. Komisja 

Rewizyjna Rady Miejskiej w Rynie w sprawie udzielenia absolutorium burmistrzowi miasta i gminy Ryn 

z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 2023 wnioskuje o udzielenie absolutorium burmistrzowi 

miasta i gminy Ryn z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 2023. Przypomnę, na pięciu członków 

Komisji Rewizyjnej w posiedzeniu uczestniczyło pięciu członków, w głosowaniu wzięło udział pięciu 

członków, za przyjęciem również było pięciu członków.  

Wniosek stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 

6) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie Komisji Rewizyjnej 

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, uchwała numer IV-120-172/2024. składy 

orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie z dnia 11 czerwca 2024 roku w sprawie 

zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Rynie w sprawie udzielenia absolutorium 

burmistrzowi miasta i gminy Ryn za 2023 rok. W składzie orzekającym Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Olsztynie w osobach przewodniczący Andrzej Pliszka, członkowie Małgorzata 

Mazur-Wysocka oraz Paweł Gulbinowicz postanawia pozytywnie zaopiniować wniosek Komisji 

Rewizyjnej Rady Miejskiej w Rynie w sprawie udzielenia absolutorium burmistrza miasta i gminy Ryn 

za 2023 rok. W dniu 11 czerwca 2024 roku do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie wpłynął 

wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Rynie w sprawie udzielenia absolutorium burmistrzowi 

miasta i gminy Ryn. Skład orzekający, dokonując analizy przedmiotowego wniosku, ustalił co 

następuje. Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Rynie rozpatrzyła m.in. sprawozdanie z wykonania 

budżetu gminy Ryn za 2023 rok, opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie o sprawozdaniu z 

wykonania budżetu przez burmistrza miasta i gminy Ryn za 2023 rok, sprawozdania finansowe gminy 

Ryn sporządzone na koniec 2023 roku, informacje o stanie mienia komunalnego za dwutysięczny 

dwudziesty trzeci rok. Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Rynie działając na podstawie artykułu 18 a 

ustęp 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym wydała pozytywną opinię o 

wykonaniu budżetu gminy za 2023 rok i występuje z wnioskiem o udzielenie burmistrzowi miasta i 



gminy Ryn absolutorium z tego tytułu. Skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie 

stwierdza, że wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Rynie został sformułowany w oparciu o 

ocenę wykonania budżetu gminy przez burmistrza miasta i gminę Ryn i spełnia wymogi z artykułu 270 

ust. 2 z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych. Wobec powyższego skład orzekający 

postanowił jak w sentencji.  

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 

7) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok 

Pan I. Nieckarz – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej – poinformował, że komisja pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta. 

Wyniki głosowania:                               
ZA: 8, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                 
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Łukasz Jaszcz (ZA), 
Ryszard Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Aneta Kuczyńska 
(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Andrzej Mieczkowski (ZA), Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (PRZECIW), 
Agnieszka Alicja Radecka (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Mariola Agnieszka Rydzewska (WSTRZYMUJĘ SIĘ), 
Magdalena Marta Sprung (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/9/24 stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 

 

8) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta o Gminy Ryn 

Po zapoznaniu się ze sprawozdaniem finansowym za 2023 r., sprawozdaniem z wykonania budżetu 

gminy za 2023 r. wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informacją o 

stanie mienia, po zapoznaniu się z wnioskiem Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium 

Burmistrzowi MiG Ryn, a także opinią RIO w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej, po przegłosowaniu 

wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium: 

Rada Miejska w Rynie w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym podjęła uchwałę w sprawie 

udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Ryn (ustawowy skład rady – 15 radnych). 

Wyniki głosowania:                
ZA: 9, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                              
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Łukasz Jaszcz (ZA), 
Ryszard Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Aneta Kuczyńska 
(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Andrzej Mieczkowski (ZA), Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), 
Agnieszka Alicja Radecka (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Mariola Agnieszka Rydzewska (WSTRZYMUJĘ SIĘ), 
Magdalena Marta Sprung (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 



 

Uchwała Nr III/10/24 stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, ja tak parę słów tylko tradycyjnie chciałbym przede 

wszystkim podziękować pracownikom urzędu i powiem tak, uważam, uważam, że jesteście świetnymi 

pracownikami, uważam, że jesteście doświadczonymi już pracownikami i bez Was to wszystko by się 

nie udało. Te wszystkie inwestycje, to wszystko co zostało zapoczątkowane i to wszystko co 

kontynuujemy. Po kolei każdy ma swój udział w tym przedsięwzięciu, także dziękuję bardzo. Na czele z 

Panią Skarbnik, która pilnuje tam te cyferki wszystkie jak należy i Panią Sekretarz, która dowodzi tak 

naprawdę całym urzędem i wspomaga. Dziękuję Pani Radczyni Prawnej za pomoc prawną, bo to jest 

bardzo ważne. Dziękuję wszystkim kierownikom jednostek, bo to też jest Wasza zasługa, też ten 

budżet został, jak ja tu przedstawiałem był Waszą zasługą. Wy również żeście uczestniczyli w tym 

torciku i musieliście go rozliczyć, musieliście go jak najlepiej rozliczyć i zrobiliście to, także dziękuję 

bardzo. Dziękuję radnym poprzedniej kadencji najpierw, bo współpraca układała się naprawdę 

dobrze. Radni, niektórzy już byli bardzo długo, więc znali doskonałe zasady działania i rady, i urzędu, i 

budżetu itd. Dziękuję za współpracę, jeżeli nas tam gdzieś oglądają i część z nich tutaj jest również za 

tą współpracę w poprzednim roku, bo tak naprawdę to z nimi współpracowałem, z nimi układałem 

budżet i z nimi wydawaliśmy te wszystkie pieniądze, także dziękuję bardzo. Dziękuję tym radnym, 

którzy skończyli już kampanię wyborczą i podeszli realnie zarówno do budżetu, jak i do wotum 

zaufania. Trochę mnie dziwi, no dobra, może ktoś mnie nie lubić, wstrzymali się Państwo od głosu, ale 

jeżeli budżet, który jest opiniowany przez wszystkich po kolei, rozumiem, że nie było żadnych uwag co 

do budżetu, ale jednak polityka, nie, działa. Także dziękuję tym radnym, którzy zagłosowali 

pozytywnie za, zarówno za wotum zaufania, jak i za budżetem, bo tak to naprawdę chodziło o ten 

budżet, bo budżet był poukładany dobrze. Budżet, to, co pani, no, może nie pani skarbnik, to ja 

mówiłem o tym, że te lata były ostatnio bardzo trudne, dlatego, że mieliśmy ograniczone, szczególnie 

jeżeli chodzi o bieżące wydatki. Mieliśmy ograniczone dochody, mieliśmy problemy, musieliśmy ciąć 

problemy. Jeżeli przychodzi nam rachunek za prąd trzy, cztery, pięciokrotnie wyższy niż 

otrzymywaliśmy do tej pory, trzeba było coś z tym zrobić. No ale udało się, udało się to jakoś 

przetrwać, udało się to wytrzymać. Mam nadzieję, że te pieniądze, które są oferowane, oferowane tak 

powiem, bo jeszcze nie wiadomo jakie będą, przez obecnie rządzących, że będziemy mieli większy 

udział w tych PIT-ach, CIT-ach, nawet się mówi o całych dochodach z PIT-ów, CIT-ów, to na pewno w 

jakiś sposób poprawi sytuację każdego samorządu. My jesteśmy jeszcze w idealnej sytuacji, natomiast 

samorządy naprawdę borykają się z dużym problemem finansowym. Nie ma na bieżąco opłaty. U nas 

na szczęście jeszcze, no te pieniądze nie są rewelacyjne. Zawsze z panią skarbnik tam się trochę 

droczymy, ale uprzejmie i przyjemnie o te wydatki, ale mam świadomość, że u pani skarbnik musi się 

to zamknąć cyferkami, a my musimy też zaspokoić potrzeby naszych mieszkańców. Także musimy 

znaleźć ten złoty środek. Niestety czasami on się przesuwa w różne strony, niemniej jednak trzeba go 

szukać. Gdzie on jest, ten złoty środek. Także jeszcze raz dziękuję ślicznie radnym za wotum zaufania i 

za, za, za, za propowanie tak naprawdę tego budżetu, który był, gdzie wszystkie instytucje kontrolne 

uznały, że budżet był ok. Dziękuję bardzo.  

Ad 8. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego miasta i gminy Ryn w obszarze A, C, D  

Pani P. Żmijewska – Pracownik Gminy – powiedziała, witam Państwa. Projekt planu był już wcześniej 

uchwalony. Pierwotna jego nazwa dotyczyła obszaru A, B, C, D, jednak wojewoda w rozstrzygnięciu 

nadzorczym nakazał, aby zamieścić parametr dotyczący maksymalnej wysokości budowli. Projekt ten 

został uzupełniony o ten parametr. Dodatkowo została również wprowadzona definicja dotycząca 

maksymalnej wysokości budowli. Otrzymaliśmy pozytywne uzgodnienie od Wojewódzkiego 



Konserwatora Zabytków. Wyłożyliśmy do publicznego wglądu ten projekt planu i do 22 czerwca nie 

wpłynęła żadna uwaga.  

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwalenia zmiany 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta i gminy Ryn w obszarze A, C, D. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Wyniki głosowania:                                                         
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                 
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/11/24 stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 

Ad 9. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego fragmentu Miasta Ryn w części obejmującej działki o numerach ewidencyjnych 423 

i 424. 

 

Pani P. Żmijewska – Pracownik Gminy – powiedział, obszar miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dotyczy terenu, części terenu po byłej Sośnicy. Uchwała intencyjna została podjęta na 

wniosek inwestora w celu możliwości realizacji jego zamierzeń inwestycyjnych. Wczoraj na komisji był 

autor projektu planu, pan Dariusz Łaguna i tutaj komisji szczegółowo opowiedział o zamierzeniach 

inwestora. Ja ze swojej strony mogę powiedzieć, że procedura została przeprowadzona zgodnie z 

ustawą o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. Projekt plan był wyłożony do publicznego 

wglądu, w trakcie którego została przeprowadzona dyskusja publiczna. I w związku z czym 

przedkładamy Państwu do uchwalenia ten miejscowy plan. Dziękuję.  

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego fragmentu Miasta Ryn w części obejmującej działki o 

numerach ewidencyjnych 423 i 424. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Wyniki głosowania:                               
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                              
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 



Uchwała nr III/12/24 stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu.     

Ad 10. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego przy plaży        

Pani P. Żmijewska – Pracownik Gminy – powiedziała, podjęcie, podjęcie tej uchwały jest niezbędne w 

celu uporządkowania zapisów, które w przyszłości umożliwią rozbudowę istniejącego placu zabaw, 

budowę skate parku oraz pump tracku. Dziękuję.  

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego przy plaży. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Wyniki głosowania:                               
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                                           
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/13/24 stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu.  

Ad 11. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia nieodpłatnego od Krajowego Ośrodka Wsparcia 

Rolnictwa nieruchomości oznaczonej nr 71/13 w obrębie Wejdyki oraz nr 6/71 i nr 6/72 w obrębie 

Tros     

 

Pani N. Bitowt – Pracownik Gminy – powiedziała, gmina starając się o bezpłatne nabycie działki nr 

123/12 w Rynie przy nabrzeżu Jeziora Ryńskiego od KOWR-u uzyskała wstępną zgodę, jednakże przy 

jednoczesnym przejęciu trzech działek. Działki 71/13, 6/71 i 6/72. W związku z tym, aby nabyć 

bezpłatnie działkę przy jeziorze, która jest niezbędna do kontynuacji zagospodarowania wschodniego 

nabrzeża Jeziora Ryńskiego, jest niezbędne nabycie tych trzech działek.  

Pan R. Gwozdowicz – zapytał, chciałbym dopytać, jak to uzasadnili? Dlaczego tak?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, to znaczy, to były negocjacje, więc w formie negocjacji, 

a i tak te drogi były planowane do przejęcia przynajmniej dwie. No i po prostu, najzwyczajniej w 

świecie dogadaliśmy się, że weźmiemy te drogi, bo i tak większość z nich utrzymujemy, gruntowe, a 

oni nam, wycena wyszła tam chyba 600 tysięcy za tą działkę, przekażą nam tą działkę również.  

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie nabycia nieodpłatnego od 

Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa nieruchomości oznaczonej nr 71/13 w obrębie Wejdyki oraz 

nr 6/71 i nr 6/72 w obrębie Tros. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie. 



Wyniki głosowania:                               
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                 
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/14/24 stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu.  

Ad 12. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Ryn na 2024r.   

    

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, bardzo bym prosił o wniesienie autopoprawki i tak. 

Zwiększa się przychody o kwotę 630 tysięcy złotych tytułem niewykorzystanych środków, o których 

mowa w artykule 217 ustęp 2 punkt 6 o finansach publicznych. Zwiększa się wydatki gminy o kwotę 

630 tysięcy złotych w tym. Zwiększa się o kwotę 600 tysięcy zadanie inwestycyjne pod nazwą 

rozbudowa budynku remizy OSP Ryn wraz z zagospodarowaniem terenu, plan po zmianach w 2024 

roku wyniesie 4 054 999,18 zł. Zwiększa się kwotę 30 tys. zł zadanie inwestycyjne pod nazwą 

przebudowa drogi gminnej nr 130001 N Słabowo w miejscowości Słabowo, gmina Ryn. Plan po 

zmianach 3 700 562,72 zł.  

Pan R. Gwozdowicz – zapytał, chciałbym dopytać o tą zwiększoną kwotę 600 tysięcy, no bo to dosyć 

spora suma, odnośnie rozbudowy remizy. Skąd to się w ogóle wzięło, skoro inwestycja już była 

podjęta wcześniej?  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, to jest kilka rzeczy, które trzeba było poprawić. To są 

prace dodatkowe. Jest to przeniesienie części urządzeń, pomp na zewnątrz. Jest przede wszystkim 

głównym kosztem jest wyremontowanie całego dołu mieszkania, bo tam kiedyś mieszkał pan. W 

trakcie remontu dostał inne mieszkanie, został przeniesiony, więc musimy przygotować pomieszczenia 

dla karetki pogotowia, żeby ją utrzymać. No to jest przeróbka chociażby sieci wodno-kanalizacyjnych, 

nowe podłączenie sieci wodno-kanalizacyjnych do budynku i szereg zmian. Chciałbym tylko 

powiedzieć, że pracę w naszym imieniu nadzoruje i nadzorują inspektorzy, którzy są z poszczególnych 

branż, sprawdzili kosztorysy i nie mają do tego żadnych zastrzeżeń.  

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie autopoprawkę.  

W wyniku głosowania autopoprawka została przyjęta. 

Wyniki głosowania:                

ZA: 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                                           

Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 

Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Aneta Kuczyńska (WSTRZYMUJĘ 

SIĘ), Andrzej Mieczkowski (ZA), Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja 

Radecka (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Mariola Agnieszka Rydzewska (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Magdalena Marta 

Sprung (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki (ZA), Anna 

Małgorzata Załęska (ZA) 

Autopoprawka stanowi załącznik 17 do niniejszego protokołu. 

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, jeśli chodzi o zmiany, to już opowiem z 

autopoprawką i tak zgodnie z załącznikiem numer 1 plan wydatków zwiększono o kwotę 630 tysięcy 



złotych i tak jak tu pan burmistrz wspomniał w dziale transport i łączność zwiększamy o kwotę 30 

tysięcy złotych na zadanie inwestycyjne pod nazwą przebudowa drogi gminnej w miejscowości 

Słabowo. Gospodarka komunalna zwiększamy plan wydatków inwestycyjnych o kwotę 37 tysięcy 

złotych. Jest to nowe zadanie pod nazwą zakup działki o numerach 391/1 miasto Ryn. Bezpieczeństwo 

publiczne i ochrona przeciwpożarowa w dziale zwiększamy plan wydatków o kwotę 627 tysięcy 

złotych. Jest to wynik zwiększenia o kwotę 600 tys. zadanie inwestycyjne rozbudowała budynku 

remizy OSP Ryn oraz zabezpieczono kwotę w wysokości 15 tys. na Fundusz Wsparcia Policji celem 

dofinansowania zakupów oznakowanego samochodu osobowego do Komisariatu Policji Giżycko oraz 

zabezpieczono kwotę w wysokości 12 tysięcy z przeznaczeniem na zakwaterowanie i wyżywienie 

dwóch funkcjonariuszy delegowanych z Komendy Wojewódzkiej Policji w Rynie na teren Gminy Ryn. 

Oświata i wychowanie zmniejszono plan wydatków bieżących o kwotę 69 tysięcy. Ochrona zdrowia w 

ramach środków przeznaczonych na profilaktykę alkoholową dokonano przesunięć z przeznaczeniem 

na dotację celową w kwocie 20 tysięcy dla Regionalnego Parku Edukacji, Kultury i Turystyki w Rynie na 

organizację czwartych biegów o Puchar Burmistrza Miasta i Gminy Ryn, które odbędzie się 21 lipca 

tego roku. Gospodarka komunalna i ochrona środowiska zwiększamy plan wydatków bieżących o 

kwotę 5 tysięcy złotych. Do budżetu wprowadzamy wolne środki, o których mowa w artykule 217 

ustęp 2 punkt 6 o finansach publicznych w kwocie 630 tysięcy. Budżet po zmianach dochody nie 

zmieniają się i jest to kwota 58 681 474 złotych. Wydatki to kwota 69 668 128.73 złotych. Deficyt uległ 

zmianie i jest to kwota 10 986 654,68 złotych. Jeśli szczegółowe pytania to proszę.  

Pani T. Piątek – powiedziała, to ja się tylko pozwolę upewnić do Pani Skarbnik być może. Czyli te 

zmniejszone koszty osobowe w tym punkcie dotyczącym tutaj oświaty to rozumiem, że to co było 

poruszone odnośnie związane z odejściem na emeryturę, tak? Nie?  

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, to jest analogiczna sytuacja jak z 

poprzedniego miesiąca, czyli zmniejszamy po stronie wynagrodzeń nauczycieli, które mięliśmy 

zabezpieczone środki przy projekcie budżetu, teraz otrzymaliśmy dotacje na ten sam cel, więc środki 

są do dyspozycji gminy.  

Pani T. Piątek – powiedziała, rozumiem, dziękuję. 

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Ryn 

na 2024 r. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta. 

Wyniki głosowania:                               
ZA: 10, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                 
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Łukasz Jaszcz (ZA), 
Ryszard Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Aneta Kuczyńska 
(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Andrzej Mieczkowski (ZA), Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), 
Agnieszka Alicja Radecka (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Mariola Agnieszka Rydzewska (ZA), Magdalena Marta 
Sprung (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki (ZA), Anna 
Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/15/24 stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu.  



Ad 13. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ryn na lata 2024-

2032. 

Pani A. Kozłowska-Budka – Skarbnik Gminy – powiedziała, jeśli chodzi o Wieloletnią Prognozę 

Finansową Gminy Ryn na lata 2024-2032 zmienił się wynik finansowy, dlatego zostało ono 

wprowadzone. Jeśli chodzi o tegoroczny budżet, został odzwierciedlony ostatnią zmianą, jaką 

dokonaliśmy. Jednocześnie wprowadzamy nowe zadanie w przyszłorocznym budżecie. Jest to 

przebudowa ulicy Warmińskiej i Pogodnej w Rynie. Kwota przeznaczona na ten cel to jest 50 tysięcy. 

Przewidywane prace to projekt tych ulic.  

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Ryn na lata 2024-2032. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Wyniki głosowania:                 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                                           
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 
Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej Suchecki 
(ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/16/24 stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu.  

Ad 14. Podjęcie uchwały w sprawie delegowania przedstawiciela reprezentującego Gminę Ryn w   

Stowarzyszeniu ,,Wielkie Jeziora Mazurskie 2020” 

 

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, tak, w związku z nowymi wyborami, stowarzyszenie, 

chociaż ja nie do końca się z tym zgadzam, ale stowarzyszenie uznało, że musimy podjąć nową 

uchwałę o delegacji do reprezentowania nas jako gminy w stowarzyszeniu. Ja jestem reprezentantem 

z automatu i zawsze był i chciałbym, żeby dalej był kierownik od inwestycji, pan Andrzej Żmijewski. 

Jest, podejrzewam, od 10 lat, od samego początku tego stowarzyszenia. Zna sprawę doskonale.  

 

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały delegowania przedstawiciela 

reprezentującego Gminę Ryn w Stowarzyszeniu ,,Wielkie Jeziora Mazurskie 2020”. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

 

Wyniki głosowania:                  

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                

Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 



Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 

Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (ZA), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), Mariola Agnieszka 

Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), Bartosz Andrzej 

Suchecki (ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/17/24 stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu.  

Ad 15. Rozpatrzenie skargi na Burmistrza Miasta i Gminy Ryn 

Pani A. Kuczyńska – Przewodnicząca Komisji Skarg – zapytała, czy mam odczytać uzasadnienie, czy 

tylko? 

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – odpowiedział, uzasadnienie w zasadzie wynik, jaka jest 

opinia.  

Pani T. Piątek – zapytała, a mogę wcześniej, przepraszam, zadać pytanie?  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – odpowiedział, no po tym, na razie jest w trakcie, 

jesteśmy w procedowaniu, Pani radna, to chwilę trzeba zacząć, zaczekać.  

Pani A. Kuczyńska – Przewodnicząca Komisji Skarg – powiedziała, w dniu 13 czerwca 2024 roku 

wpłynęła do Rady Miejskiej w Rynie skarga z dnia 11 czerwca 2024 roku pana skarżącego w zakresie 

nieprawidłowego działania burmistrza miasta i gminy Ryn postępowania administracyjnego w 

stosunku do syna skarżącego. Rada Miejska w Rynie po zapoznaniu się ze skargą oraz po wysłuchaniu 

opinii Radcy Prawnego Urzędu Miasta i Gminy Ryn, która oświadczyła, że w jej ocenie przesłuchanie 

obu stron jest niemożliwe, ponieważ toczy się postępowanie administracyjne oraz przedstawiła, iż 

zgodnie z artykułem 234 KPA punkt 1 i 2 Komisja Skarg, Wniosków i Petycji nie mogła wysłuchać obu 

stron przez wzgląd na toczące się postępowanie administracyjne wobec syna skarżącego oraz 

rokowania wobec skarżącego. Pierwsze rokowanie 9 maj, drugi 6 czerwca, trzecie rokowanie termin 

16 lipca. Wobec powyższego Rada Miejska w Rynie uznała, że właściwym do rozpatrzenia skargi 

będzie organ, przed którym toczy się postępowanie administracyjne.  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, dziękuję bardzo Pani Przewodniczącej. 

Otwieram dyskusję i teraz proszę Pani Teresko.  

Pani T. Piątek – zapytała, ja chciałabym zapytać, czy w tych obu skargach, w obu obszarach, w których 

skarga dotyczy, toczy się postępowanie administracyjne? Nie wiem, czy to do Pani.  

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – odpowiedział, tak, toczy się.  

 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na 

Burmistrza Miasta i Gminy Ryn. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta. 

Wyniki głosowania:                 
ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                                              
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Łukasz Jaszcz (ZA), 
Ryszard Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Aneta Kuczyńska 
(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Andrzej Mieczkowski (ZA), Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek 
(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Agnieszka Alicja Radecka (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Mariola Agnieszka Rydzewska 



(WSTRZYMUJĘ SIĘ), Magdalena Marta Sprung (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Grzegorz Robert Strygo (ZA), 
Bartosz Andrzej Suchecki (ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/18/24 stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu. 

Treść skargi stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu. 

Ad 16. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w 

Olsztynie odpowiedzi na skargę Prokuratora Rejonowego w Giżycku na uchwałę Nr LX/451/24 Rady 

Miejskiej w Rynie z dnia 30 maja 2023 r. w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego 

dla strażaków ratowników Ochotniczych Straży Pożarnych, którzy uczestniczyli w działaniu 

ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu 

Pan J. Filipek – Burmistrz MiG – powiedział, takie upoważnienie jest nam potrzebne, żeby 

odpowiedzieć na zarzuty prokuratora. Chodzi tu przede wszystkim, to znaczy ten prokurator akurat 

zajął się sprawami tych uchwał, bo to tak jest, po prostu podejmują jakieś działania w jednej sprawie, 

a chodzi o to, że uważa, że nie jest, nie ma w uchwale ustalonego momentu, od kiedy się płaci 

strażakom. No jest, bo są zgłoszenia, są karty i na tej podstawie potwierdzane przez PSP, Państwową 

Straż Pożarną i na tej podstawie są wypłacane. Ale zaskarżył, więc musimy odpowiedzieć i żeby 

odpowiedzieć musimy w imieniu Rady, musimy mieć upoważnienie.  

Pani A. Skolimowska – Radca Prawny – zapytała, mogę jeszcze tylko jedno zdanie?  

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – odpowiedział, bardzo proszę.  

Pani A. Skolimowska – radca Prawny – powiedziała, w tamtym roku, jak pewnie część radnych 

pamięta, dostaliśmy bardzo podobną skargę. I w tamtej uchwale mieliśmy określony moment i 

prokurator złożył skargę właśnie na to, że ten moment jest określony, a nie powinien być, bo wynika 

to z ustawy. Zmieniliśmy uchwałę zgodnie z propozycją prokuratora. Wojewoda uznał, że jest to 

uchwała zgodna z prawem, ona jest obowiązująca, jest opublikowana w dzienniku. Natomiast na 

chwilę obecną koncepcja się zmieniła i teraz brak określenia tego momentu jest zdaniem prokuratora 

naruszeniem. Z czym oczywiście się nie zgadzamy, bo jeżeli już jest wykładnia, że ustawa reguluje 

moment, czyli moment wyjazdu, tak jak mają Państwo w skardze, to, to tego się trzymajmy. W 

związku z tym tutaj będziemy oczywiście składali odpowiedź, w której wskażemy, że jest to stanowisko 

nieprawidłowe.  

Pan R. Jungiewicz – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Finansów, Rolnictwa i Turystyki – 

poinformował, że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Olsztynie odpowiedzi na skargę Prokuratora Rejonowego 

w Giżycku na uchwałę Nr LX/451/24 Rady Miejskiej w Rynie z dnia 30 maja 2023 r. w sprawie 

ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników Ochotniczych Straży 

Pożarnych, którzy uczestniczyli w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu. 

 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta. 

Wyniki głosowania:                  
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0                                           
Wyniki imienne: Elza Natalia Fitza (ZA), Radosław Gwozdowicz (ZA), Łukasz Jaszcz (ZA), Ryszard 
Kazimierz Jungiewicz (ZA), Aleksandra Konsten (ZA), Aneta Kuczyńska (ZA), Andrzej Mieczkowski (ZA), 
Ireneusz Nieckarz (ZA), Teresa Iwona Piątek (WSTRZYMUJĘ SIĘ), Agnieszka Alicja Radecka (ZA), 



Mariola Agnieszka Rydzewska (ZA), Magdalena Marta Sprung (ZA), Grzegorz Robert Strygo (ZA), 
Bartosz Andrzej Suchecki (ZA), Anna Małgorzata Załęska (ZA) 

Uchwała nr III/19/24 stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu. 

Ad 17. Wolne wnioski i informacje 

Pani M. Rydzewska – powiedziała, ja mam jedno pytanie w sprawie śmietnika na cmentarzu tam na 

dole na przeciwko wieży widokowej co stał przy bramie został zabrany stamtąd i jest kartka z 

informacją, że trzeba śmieci wynosić tam pod dom pogrzebowy. Czy coś da się z tym zrobić, żeby 

powrócił ten kosz, czy gdzieś bliżej postawić? Bo to jest uciążliwe, żeby tak nosić to wszystko. 

 Pan J. Leczycki – Prezes PGKiM – powiedział, po to gmina zrobiła inwestycje na cmentarzu, 

wybudowała dom przedpogrzebowy oraz wiatę śmietnikową, żeby te śmietniki stały w wiacie. I tak 

wygląda sytuacja. Z tamtej strony w zasadzie nie ma oficjalnego wejścia na cmentarz. Zresztą jak stały 

te nawet pojemniki no to tylko był bałagan. Okoliczni mieszkańcy pewnie z ulicy Nowickiego i gdzieś z 

pobliskich wiosek wywozili śmieci z domów, także trzeba było to zabrać i uporządkować teren. Tam 

jest do tego wiata i tego się trzymajmy. 

Pani M. Rydzewska – powiedziała, to mam nadzieję, to znaczy rozumiem dobrze, że nie będzie tam w 

ogóle śmietnika i tylko zostanie jeden ten przy domu tam pod tą wiatą, tak, będzie, innych 

śmietników nie będzie.  

Pan J. Leczycki – Prezes PGKiM – powiedział, tak przy wiacie, głównie przy wiacie jest, bo jest jedna. 

Są dwie bramy oficjalne na cmentarz do wieży ciśnień i tam już przy tym domu przedpogrzebowym i 

w tych miejscach są.  

Pani T. Piątek – powiedziała, ja tutaj do Pana Przewodniczącego wybranego jako naszego członka do 

Związku Międzygminnego Zarządzania Gospodarką Komunalną. Na komisjach i chyba zdaje się jak 

dobrze pamiętam na sesji też był podejmowany ten temat i takie zgłoszenie odnośnie tej opłaty 

cmentarnej. Jak dobrze pamiętam tutaj Pan Prezes tłumaczył, że właśnie ten wywóz śmieci mógł się 

odbywać dzięki wcześniejszym decyzjom związku. I teraz, jak dobrze pamiętam, zostało to zmienione, 

że śmieci, które są gromadzone na cmentarzu już nie są nazywane tak jako opłata cmentarna, tak? Bo 

chodzi mi o to, że właśnie mieszkańcy, przepraszam, dojdę do słowa, że mieszkańcy właśnie zgłaszają 

problem z odbiorem tych śmieci i była podejmowana dyskusja, dlaczego się tak dzieje, że też jest 

problem i trudność po stronie zarządcy tymi śmieciami i dlatego właśnie chciałam zapytać, czy już 

była przestrzeń być może na to, żeby jakoś zasięgnąć tutaj wiedzę w tym obszarze, czy coś da się z tym 

zrobić, czy nie. Może używa mało specjalistycznego słownictwa, przepraszam, ale może Pan Prezes 

tutaj doprecyzuje, o co mi chodzi. 

Pan A. Mieczkowski – Przewodniczący Rady – powiedział, to było pierwsze nasze spotkanie, więc takie 

bardziej organizacyjne. Myślę, że na następnych spotkaniach można będzie temat poruszyć i takie 

odpowiedzi mogę udzielić.  

Ad 18. Zamknięcie posiedzenia  
 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad II Sesji Rady Miejskiej w Rynie Przewodniczący Rady 
zamknął obrady.  
 
Protokołowała:       Przewodniczący Rady Miejskiej w Rynie  

 Anna Jurczyk        Andrzej Mieczkowski 


